
IZ RAZPRAVE NA RAZŠIRJENEM KOLEGIJU

si jutrišnje
■ V  neštetih razgovorih in 
na neštetih sestankih uprav
nih in samoupravnih organov 
ter družbeno-političnih orga- 
nizacij razpravljamo in raz
mišljamo o včerajšnjem in 
jutrišnjem dnevu našega pod
jetja. Samo zagrizeni črno
gledi nočejo pri tem videti, 
prav izdatnih . uspehov, - ki 
smo jih dosegli v zadnjih le
tih' ¡n samo neresni optimisti 
niso zaskrbljeni zaradi,današ- 
njega in najbrž Še bolj ju
trišnjega^ položaja Iskre. §S

Skozi vsa ta razmišljanja 
pa se kot rdeča nit vijejo 
vprašanja o kar najbolj učin
koviti ih gospodarni notra- j 
nji ureditvi podjetja. Orga
nizacija podjetja' natri ’ je 
menda vsem že zdavnaj pre
nehala ' biti samo skupek dol-.

■ gočasnih in zaprašenih pred
pisov, temveč organizem, 
osnovnih vodil, ki merijo yn 
Usmerjajo utrip / v  l un j i  v 
podjetju in v njegovih Stikih 
z zunanjim svetom.

Današnji položaj ni naj
ugodnejši in najbrž bi bili le 
malce preveč zaverovani v 
tolikokrat lepo zarisano veli- 

; čino Iskre, če bi razloge za 
to hoteli na vso silo najti sa
mo, zunaj. Prav danes, ko se 
v temeljih menjajo marsika

teri odnosi |  v jugoslovanski 
industriji, kar bridko občuti
mo tudi na lastni koži, je za
to še kako pravi čas, da še 
z vso prizadetostjo in Sposob
nostmi lotimo urejanja vsega 
tistega, kar v notranji ure
ditvi podjetja ovira pot v 
boljše in učinkovitejše gospo
darjenje.

Ker moramo pri tem ure
janju marsikje poseči prav v 
korenine ureditve našega 
podjetja, moramo kajpak za
četi p ri statutu, Še prav po
sebej zato, ker moramo upo
števati določila novega zako
na o delovnih organizacijah. 
Za to delo je komisija za 
statut podjetja imenovala 
podkomisijo za organizacijo 
in  ekonomiko, ki jo vodi d i
rektor organizaci jsko-kadrov- 
skega sektorja tov. , Boris 
Kryštufok.

Osnovno vodilo pri posegih 
v notranjo ureditev podjetja 
je seveda čim boljše in učin- 
ko vite j še1 gospodar j en je. Go
spodariti 'moraino kajpak s 
sredstvi, zato je razumljivo, 
da mora prvi premislek ve
ljati prav mehanizmu, skozi 
katerega se |  pretakajo ta 
sredstva tako v podjetju, kot 
izven podjetjaT

S kratka/ustaviti se: mora-

PROGRAM PRIREDITEV 
ZA OBČINSKI PRAZNIK KRANJA 
1. AVGUST 1965

22.7. ob 10.09: Otvoritev osnovne šole -v žabnici
od24, do 26.7.: Tenis — prijateljsko srečanje ekip: 

Triglav — Eisenbahn — Šport ver ain 
Bruck am Mur

28.7. ob 11.00: Otvoritev avtomatske telefonske cen
trale

20.7. ob 9.00: Otvoritev nove proizvodnje v Stan-
1 •' ’ ' dardu
20.7. ob 10,00: Otvoritev KV. gorenjskega sejma
31.7. ob 11.00: Slavnostna seja splošnega zbora -ob

čine v počastitev, občinskega prazni
ka s kulturnim programom f|g|

31.7. ob 17.00: Odprta prvenstvo Kranja v atletiki
31.7. ob'17.00: Plavanje: četveroboj pionirskih ekip

Papiraičar — Ilirija — Celulozar — 
„ _ Triglav

' ob 18.00: Otvoritev Vodovoda v Zalogu
31.7. ob 18.30: Promenadni koncert pihalnega orke

stra pred ay!o Občinske skupščine 
n 8. ob 9.00: Troboj strelskih reprezentanc v Ljub

ljani: Gorenjske — Furlanije in Ko- 
roške

J- 8. ob 10.00: Ulični tek
1-8. ob 11.00: Slalom pri češki koči
8.8. ©b 17.00: Nogomet: Debeli — Suhi;N - ■
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mo ob različnih inačicah za 
organizacijo podjetja, ki jih 
predvideva novi zakon, ob 
inačicah, ki so se zaradi prav 
zaskrbljujoče vsesplošne ne
poučenosti marsikje v Iskri 
izrodile -v cerieno in precej 
netočno poenostavitev »Za en 
žiro račun ali proti njemu«.

Seveda bi bilo napak, če 
bi podcenjevali to vprašanje, 
saj skozi' en ri- ali več — ži
ro računov pritekajo in od- 

-tekajo vsa sredstva v pod
jetje in iz . njega. Če pa ho
čemo najti najustreznejši 
odgovor, moramo vedeti in 
premisliti marsikaj."' ;

Čeprav se prava razprava 
o notranji ureditvi Iskre 
pravzaprav še niti ni prav 
začela, bomo najbrž „ugodili, 
marsikateri želji, če si skuša
mo vsaj bežno ogledati po
datke in ugotovitve, ki jih 
je zbrala podkomisija za or-, 
ganizacijo in ekonomiko in o 
katerih je pretekli ponedeljek 
precej časa razpravljal raz
širjeni kolegij podjetja.

Podkomisija je skušala, 
predvsem čim jasneje prika
zati inačice - za organizacijo 
podjetja, ki jih predvideva 
novi zakon.

Prva inačica, ki jo predvi
deva zakon, je »združeno 
podjetje«. .Posamezne organi
zacije, ki ga tvorijo, so 
pravne osebe, ki samostojno 
delijo dohodek, samostojno 
poravnavajo obveznosti1 do 
družbe, samostojno razpola
gajo s skladi, samostojno 
sklepajo pogodbo, imajo sa- 
mostojen žirO-račun ih  ostale 
račune ter lastna sredstva po
slovnega sklada. Če nastane
jo iz pogodb med takšno or
ganizacijo in drugimi part
nerji obveznosti, ki jih  or
ganizacija ne. more poravna
ti, teče- poravnava iz sredstev' 
podjetja, če pa teh ni, soli
darno druge organizacije v 
okviru podjetja. Izgube po
samezne organizacije se-; po
krivajo najprej iz rezervne
ga ’sklada organizacije, po
tem iz rezervnega sklada 
pod j et ja in  sledn j ič i z  rezerv
nih skladov drugih organiza
cij. To pa pomeni, da je or
ganizacija v sestavu združe
nega podjetja sicer-samostoj
na pravna oseba z vsemi 
pravicami,-in dolžnostmi pod
jetja, ki pa se mora gibati v 
okvirih gospodarskega plana

(Dalje na 2. strani) •
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TEDENSKO GLASILO DELOVNEGA KOLEKTIVA ISKRA — INDUSTRIJE ZA ELEK- 
TROMEHANIKO, TELEKOMUNIKACIJE, ELEKTRONIKO IN AVTOMATIKO, KRANJ
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Organi upravljanja, vse družbeno - 
politične organizacije in uredniški 

odbor čestitajo vsem  članom 
kolektiva k  dnevu vstaje

V ..

Razgovor o mikroelektroniki
Mikroelektronika postaja v 

svetu iz dneva v dan bolj 
aktualno področje, na kate
rem so/' udejstvuje širok krog 
strokovnjakov in znanstveni- 

. kov. Tudi pri nas počasi do
biva konkretnejše: oblike, 
vendar pa prepočasi, da bi 
že lahko govorili o kakih 

-Vidnejših dosežkjh. Da pa bi 
naše strokovnjake kar naj
bolje seznanili s stanjem mi
kroelektronike in možnostmi 
za izdelavo in uporabo mi-, 
kroelektronike pri nas, je 
programski -sektor Zavoda za 
avtomatizacijo 17. t. m. v 
predavalnici Kemijskega. in
stituta v Ljubljani organizi
ra l razgovor o mikroelektro
niki. .Na ta razgovor je 'orga
nizator povabil vodje sek
torjev, vodje oddelkov, stro
kovne in znanstvene sodelav
ce Zavoda, prav tako pa tudi' 
vse zainteresirane iz podjet
ja, katerim lahko fef razgovor . 
prinese potrebne informacije 
o uporabi mikroelektronike v 
ŽZA in  Iskri.

Za uvod v razgovor sta so
delavca oddelka za polvoani-

ke v razvojnem sektorju III 
Zavoda ža . avtomatizacijo 
imela naslednje krajše refe
rate:

prof. Radovan Tavzes ja  
govbril o pomenu mikroelek
tronike za-" Iskro in o orisu 
projekta »Mikroelektronika«,

ing. Matija Seliger pa o do
sedanjih dosežkih na pod
ročju mikroelektronike v 
ZZA in možnostih za izde
lavo mikroelektronskih ele
mentov, nadalje pa je vodil 
tudi razpravo o možnostih za 
uporabo mikroelektronskih . 
elementov v  Iskri in ZZA.

Udeleženci tega razgovora 
so si ob tej priložnosti ogle
dali tudi razvojne laborato
rije ter doslej že izdelane 
mikroelektronske elemente.

Razgovor je dobro uspel,- 
čeravno morda udeležba ni 
bila najboljša in  bi bilo pri
čakovati, da bo privabil več
je število tistih, ki bi jim ' 
lahko tak način obravnave ' 
aktualnega vprašanja precej 
koristil. Vsekakor pa organi
zatorju razgovora vse prizna
nje, za pobudo!



Obrisi jutrišnje Iskre
(Nadaljevanje s 1. strani) komisije bistveno novost, in- gotavlja že zakon gospodar- 

edruženega podjetja in jam- terno banko, h kateri se še sko, pa tudi pravno samo- 
čiti za obveznosti in izgube vrnemo. stoj nosi sestavnih enot, pri
ostalih organizacij v okviru Za nas skoraj nezanimiva podjetju z žiro-računi. in sa- 
podjetja. je četrta inačica, ki pred vi- mostojnimi računi po tovar-

Druga inačica po tem za- deva podjetje z enim žiro ra- nah in organizacijah pa lah- 
konu predvideva podjetje z čunom in notranjimi nesa- ko notranja zakonodaja omo- 
žiro računi in samostojnimi mostojnimi obračuni po to- goči slično samostojnost. Obe 
obračuni po tovarnah in ojga- varnah in organizacijah, ki mačici pa bolehata na I o 
nizacijah, PA tej inačici se- smo jo po riinenju podkomi- majhni koncentraciji finančne 
stavne enote podjetja niso sije že prerasli, saj po njej moči, ker ra sredstva podjet- 
pravne osebe. Enote s samo- sestavne enote ne ugotavlja- ja razdrobljena na številne 
stojnim obračunom samostoj- jo samostojno svoj dohodek, bančne račune, obenem pa 
no ugotavljajo obveznosti do temveč ga ugotavljajo na ni- prav sedaj sredstev manjka 
družbe, samostojno delijo ce- voju podjetja. na vseh koncih in krajih li-
lotni dohodfek, samostojno Izbira med temi inačicami kvidnosj. podjetja pa je, o 
razpolagajo s skladi,' samo- nikakor ni preprosta, čeprav Predobro vemo, zelo slaba., 
stojno sklepajo pogodbe in prva in zadnja najbrž že vna- -̂er , omisl â 12 _raz¡JITlT 
imajo samostojne račune pri prej odpadeta, saj prva ne ljivih r^ogov zavrgla -tudi 
banki. To inačico zakon do- zagotavlja zadostne povezave inačico podjetja z enim žiro- 
voljuje samó, če poslujejo v Iskri, zadnjo pa smo že računoin in notranjimi samo- 
tovame med seboj po tržnih prerasli. Prav posebej pa je stojnimi računi po tovarnah 
cenah in knjigovodsko evi- tudi, res, da nobena izmed m organizacijah, je obstala 

-dentirajo celotni dohodek, štirih inačic ne prevaljuje na Pri podjetju z enim ziro-ra- 
Notranje odnose določa sta- pleča družbe pokrivanje iz- čunom, samostojnimi obracu- 
tut. Preden enote ugotavlja- gub, enega izmed temeljnih m po organizacijah in to
jo dohodek, morajo pokriti spornih kamnov v Iskri. varnah ter interno banko, 
izgube drugih tovarn, najbrž Podkomisija je skrbno pro- Pri tej inačici so sestavne 
tudi iz rezervnega sklada, učila vse razloge,', ki govorijo enote podjetja samostojne, 
Notranje, spore rešuje notra- 2a a b proti posameznim, ina- ^sestavljajo samostojne 
nja arbitraža, organi uprav— žicam, upoštevala določila Obračune in opravljajo deli— 
ljanja podjetja pa lahko v zakona in značilnosti Iskre, lev dohodka.. Istočasno pri- 
mejah določil statuta razve— povrh pa še kopico tolmačenj naša inačica koncentracijo fi— 
ljavijo sklepe'organov uprav- bank in ¿odišč ter številne nančnrh sredstev: na ■ enem 
ljanja sestavnih enot. Škrat— podrobnosti ki jih nismo nro računu m posebnih ra
ka: ta inačica je skoraj ena- omenili in se slednjič odloči- cunih, pri tem pa s sredstvi 
ka prvi — združeno pod jet- ja: da usvoji kot predlog iiia-' razpolaga tista enotg, ki jih 
je — le da zagotavlja nekoli- žico podjetja z enim žiro ra- J® ustvarila. Seveda pa je' 
ko tesnejšo notranjo poveza— eunom in samostojnimi obra— treba sredstva sproti evtden— 
vo, ker "enote niso právhe gUj¿"p0 tovarnah ih organi-''tirati prav tako, kot če bi 
osebe. gg zacijah. enote imele lastne račune pri

Tretjo inačico predstavlja Poglejmo, kako podkomisi- zunanjih bankah, istočasno 
podjetje z enim žiro-raču- ja utemeljuje svojo Odločitev Pa zagofoviti zanesljivo ugo- 
nom in samostojnimi obraču- in kaj vse. predlaga ir zvezi tavljanje-'-plačane realizacije 
ni po tovarnah in organiza- z njo! e . po tovarnah in razpolaganje
cijah. Pri tej inačici je po- Podkomisija je predvsem s sredstvi, 
ložaj tovarn enak, kot pri sodila, da mora nova organi- Vse to narekuje — tako so- 
pr^jšnji, le da tovarne ne bi zacija zagotoviti gospodarsko di podkomisija — uštanovi- 
imele računov pri, banki, samostojnost vseh sestavnih tev interne banke v okviru 
temveč interne račune v »in- enot podjetja," obenem pa finančnega sektorja. Ce bi 
terni banki« podjetja- Prav čim bolj izkoristiti prednosti, dosledno uveljavili načelo, 
ta inačica je tudi najbližja ki jih prinaša koncentracija da skrbi za dotok sredstev 
sedanji, organizaciji Iskre,, gospodarske moči podjetjá. PSÓ, za plačevanje pa Na- 
prinaša pa po predlogu pod-' Pri združenem podjetju za- bavna organizacija m t  tovar-

ne — kajpak vse na podlag! 
dispozicij tovarn — bi inter
na banka opravljala nasled
nje posle: vodila bi žiro-ra- 
čun in posebne: račune pod
jetja ter izvajala dispozjpije; 
vodila bi notranje račune za 
tovarne, organizacije in pod
jetje ter izvajala dispozicije; 
prevzemala naj bi od poseb
ne službe finansiranja pri
skrbljena sredstva, jih dajala 
na razpolago tovarnam in or
ganizacijam in skrbela*, za. 
vračanje teh sredstev; oprav
ljala naj bi posle notranjega 
obračunskega mesta za de
vize.

Podkomisija je pripravila 
že tudi osnoven prikaz or
ganizacije in poslovanja in
terne banke, istočasno pa 
proučila še vrsto vprašanj, 
ki jih je treba urediti ist9- 
časno.

Osnovni .' smisel interne 
banke je seveda v ,tem, da 
prejme sredstva iz dotoka in 
z njimi razpolaga enota, ki 
jih je ustvarila. Zato je iz
redno važno ugotavljanje 
plačane realizacije po tovar
nah, ki pa je izredno težav
no, ker zajema ista faktura 
PSO mnogokrat izdelke ve- 
eih tovarn in pa zato, ‘ker 
kupci pri poravnanju svojih 
obveznosti ne označijo, kafer 
re račune so poravnali. Zato

naj bi se PS<5 na osnovi svo
jega znanja o kupcih obvezal 
proti notranjim dobaviteljem 
- tovarnam, servisu, montaži - 
v kolikšnem času po dobavi 
blaga bo poravnal, seveda lo
čeno po vrstah izdelkov in 
storitev, svoje obveznosti: Ce 
tega ne bi uspel storiti, bi 
moral prizadeti enoti plača
ti zamudne obresti, ki bi jih 
določili z gospodarskim pla
nom. Avanse bi seveda enote 
prejele takoj:.

Ce naj enote zares razpo
lagajo s svojimi sredstvi, 
morajo odločati tudi o po
krivanju obveznosti do doba
viteljev. Nabavnaf organiza
cija naj bi še dogovorila s 
tovarnami, v kolikšnem času 
bodo poravnale svoje obvez
nosti do dobaviteljev in naj 
bi te poravnave tudi-sproti 
zahtevala od tovarn. Tovar-' 
ne bi od dobaviteljev preje
male vse račune in jih likvi
dirale. Tovarne naj bi daja
le interni banki tudi naloge, 
za plačevanje družbenih ob
veznosti in za- dopolnjevanje 
svojih akreditivov, kajpak iz 
svojih razpoložljivih sred
stev. 7 N

Podkomisija tudi sodi, da 
mora PSO postati dohodkov
na enota, kot tovarne, ustvar
jati-svoj celotni dohodek in 

(Dalje na 6. strani)

' PRODAJA V MESECU JUNIJ"! 1965 
PRODAJNI ODDELEK

IZVRŠITEV 
V »/o

ZVEZE 67.4
NAPRAVE fflp
MERILNA TEHNIKA 74.7
STIKALNA TEHNIKA 41.8
AVTOELEKTRIKA 90.8
ELEMENTI 75.5
ŠIROKA POTROŠNJA 89.1
$»k u p a j 75.2
REZERVNI DELI 120.0

1 v SK U PA J 77.0 ,

L
Predlog gospodarskega pla- preskrbo z obratnirtii sred- jem in z racionalizacijami v 

na za’ leto 1965 je po enome- sivi, zahteve poslovnih enot, poslovnem, procesu zagofo- 
sečnih razpravah na strokov- po uvoznem materialu pa sp viti ugodnejši ekonomski re- 
nih in samoupravnih orga-f znatno presegale možnosti, Jd zuitat.
nfh poslovnih enot sprejel jih je imelo podjetje, ob Zaostreni pogoji gospodar- 
delavski svet podjetja 16.7. tedaj znanih pogojih deviz- janja, ki so .se že tedaj za- 
1965. Praksa iz lanskega leta nega financiranja. čeli uveljavljati, so terjali na
sé je ponovila v tem, da je Poleg tega pa'je potrebno proizvodnem področju pre- 
podjetje zelo pozno prišlo do ugotoviti', da so poslovne cejšnje napore, da bi proiz- 
samoupravnega akta, ki re-. enote, nerealno ocenile eko- vodni program uskladili z 
gulira in določa osnovna nomskj položaj podjetjá, saj ostalimi faktorji in je bil 
ekonomska razmerja v po- so postavile-izredno visoke zato plan proizvodnje spre- 
siovnem procesó tekočega zahteve . po novem zaposlo- jet šele 16. 4. 1965, to je za 
leta. Vanju in zvišanju osebnih več kot dva meseca kasneje
, Kljub izredno velikemu dohodkov, tako da je bila kot v-preteklem letu. Ker je 
pritisku vseh organov v pod- preveč, okrnjena podjetju ne- proizvodni plan ,eden izmed 
jetju, da je potrebno izdelati obhódnno potrebna material- elementov za sestavo gospo- 
gospodarski plan v začetku na osnova, ki ni zadoščala danskega piana, je razumlji- 
leta, ta naloga ni uspela, za kritje povečanih dolgo- vo, da je bilo šefe tedaj 
čeprav je bil predlog prvega ročnih obveznosti. Sele po teh mogoče začeti z izdelavo 
gospodarskega piana kom- ugotovitvah se je/ resno za- kompleksnega gospodarskega 
pletno izdelan že II. 1.1965. čelo ražbravljati o proizvodno plana.
/Razprave so pokazale, da je ekonomski orientaciji pod- Negfede na letošnje težje 
bila proizvodna' orientacija jetja in posameznih poslov- pogoje za določitev ,splošne 
podjetja glede na objektivne nih enot ob odločni zahtevi, orintacijé v poslovanju pod-, 
zunanje okoliščine preveč da je potrebno obseg in jetja pa je potrebno ugoto- 
optimistična, ker se ni do- asortiment proizvodnje pri- viti, da gospodarski plan 
volj računalo-z realno možno lagoditl novo nastalim pogo- tudi v preteklih letih ni bil

pravočasno izdelan (v letu 
1963 16.5., v letu 1964 17.6.," 
v letu 1965 21. 6.), kar kaže, 
da se je “faker pozen rok v 
podjetju udomačil. Pri tem 
je potrebno upoštevati:

■— da gospodarski plan ne 
predstavlja samo okvirne 
ekonomske orientacije pod
jetja v njegovih eksternih in 
internih odnosih, ampak, da 
točno definira ekonomski po
ložaj vsake poslovne enote z 
vsemi posledicami, ki izvirajo 
iz realizacije plana, zlasti v 
delitvi; >

— da delo planskih služb v 
podjetju ni vselej najbolj 
usklajeno, v poslovnih enotah 
pa je vsaj področje finanč
nega planiranja precej ne
organizirano.

To so po mojem mnenju 
tudi osnovni vzroki, da vsa
ko leto kasnimo š  sestavo 
gospodarskega plana. Okvir
na ekonomska orientacija, 
ki se za podjetje na podlagi 
globalnih proporcev, doseže
nih v preteklem razdobju in 
ocenjenih za sledeče razdob
je, lahko izdela (za leto 1965 
je takih okvirnih ocen izde
lanih najmanj deset) in ne 
predstavlja solidne osnove

poslovnim enotam za sesfa-' 
vo njihovega kompleksnega 
plana, ker njihovi plani: ne 
izhajajo iz globalnih ih mož
nih ocen, temveč iz 'konkret
nih, že definiranih osnov 
proizvodnje, in menjave.

Vsako leto gospodarski 
plan vedno bolj konkretno 
zadolžuje poslovne enote za 
uspešno realizacijo planskih 
nalog. Gospodarski plan za 
vsako poslovno enoto konj 
kretizira njeno mesto v pro
izvodnji, menjavi in delitvi m 
vsaka poslovna enota za tako 
ali drugačno, realizacijo plan
skih nalog tudi odgovarja.

Ali je iz globalne ekonom
ske orientacije, ki jo je za 
podjetje sorazmerno lahko 
izdelati, mogoče ugotovit* 
tudi rezultate tovarn in _ dru
gih poslovnih enot? Ali je na 
ravni podjetja, ob samo- 
upravnih predpisih, ki defi
nirajo položaj poslovnih enot, 
z globalnimi izračuni mogo
če krojiti njihovo ekonom
sko usodo glede formiranja 
in delitve dohodka, zlasti o 
razpoložljivi knjigovodski do
kumentaciji? ‘ . j..

Se nekaj vprashhj bi s M r  

lo h kompleksu teh profil



NAŠA POLEMIKA
KAJ MEDIJO SAMOUPRAVNI ORGANI 
O TEKOČEM (APLIKATIVNEM) RAZVOJU 
Vsi vemo, da zadnje čase samoupravni organi in 

vodstva tovarn čedalje bolj govorijo o temi naj bi 
aplikativni razvoj priključili tovarnam. Ker je uredni
štvo želelo kaj več vedeti o tem, je poslalo vsem pred

sednikom DS tovarn nekaj z

Odgovor DS~ TOVA RNE
e l e m e n t o v  z a  e l e k 
t r o n i k o  L JU B L JA N A  je  
takle:

Proizvodnja elementov n u j
no terja večjo efektivnost v 
aplikativnem razvoju in  trd 
nejšo povezavo istega s pro
izvodnjo. Dosedanja oblika in  
rezultati sodelovanja z ZZA 
ne zadovoljujejo več potreb 
tovarne in je  zaradi tega pri
ključitev razvoja k  tovarnam 
nujno potrebna.

Formira naj se specializi
ran odelek za aplikativni 
pazvoj elementov, k i obsega 
v svojem sestavu:

a) laboratorij za uporovne 
: elemente in  keram ične kon

denzatorje, da bi se  delo lah
ko organiziralo predvsem z

■ ozirom na vrsto elem enta in 
uvedlo team ski način dela. 
V ta namen je potrebno zdru- 

' žiti sedanji razvoj za kera
miko z  razvojem uporov <in- 
kluzivno z razvojem uporov

n e  plasti potenciometra), ki 
se izdvoji iz sestava sedanje
ga kemičnega laboratorija.

! Nadalje se m ora tej razvoj- 
; ni enoti priključiti še tisti 

del sredstev in kadra iz od
delka za aplikacijo plastičnih 
mas, ki je  nam enjen zaščiti 
elementov in keram ičnih 
kondenzatorjev.

b) laboratorij za kovinske 
magnetne m ateriale, zaradi

’■ že obstoječih in .perspektiv
nih potreb ''naše tovarne, da 
se zagotovi uspešna proiz-

adevnih vprašanj.
vodnja v  novem obratu m ag
netov.

c) aplikativni razvoj za ok- 
sidne magnetne m ateriale bi 
iz že poznanih razlogov ob
sta ja l in  ostal v  tovarni.

d) konstrukcija mehanske
ga dela potenciometra bi se 
ojačala v tovarni s sodelav
cem ZZA, ki je  že 'doslej de
lal na tej problematiki. Raz
voj uporovne plasti pa  bi bil 
zagotovljen v  okviru labora
torija navedenega pod a)

Smatramo, da je  zaradi 
navedenih pom anjkljivosti 
prostorsko združiti' razvojne 
laboratorije 'in to  združeno 
form acijo priključiti tovarni 
elementov ,U bi jo v celoti 
tud i vzdrževala. 7/a korišče
n je  prostorov in  sredstev 
(opreme), ki bi jih  uporabljal 
novo form irani oddelek bi 
tovarna elementov plačevala 
ZZA ustrezno odškodnino.

Predsedn ik  DS TOVARNE 
ELEK TRIČN IH  APARATOV 
L JU B L JA N A  j e  posla l tak le  
dopis:

Priključitev tekočega raz
voja k  tovarnam je  .nujna. 
Izkušnje preteklih let to po
trjujejo. Upamo, da .bo taC 
predlog m ogel, na jti plodna 
tla, ker bi s  priključitvijo 
med ostalim občutno zm anj
šali stroške razvoja.

UO tovarne je o tej varian
ti razpravljal in je  za pri
ključitev kakor tudi vodstvo 
tovarne,, k i- je  v  tem  smislu 
imelo inform ativni razgovor 
z žayodom. V slučaju p ri

mov, ki se pojavljajo v  ved
no bolj kritični obravnavi, 
zakaj tako  pozno gospodar
ski plan.

Iz izkušenj tekočega leta 
vem:

— da tovarne povečini ne 
dajo svojih, planov iz rok, 
dokler n im ajo  definiranih 
osnov, a li p a  povedo, d a  je 
njihov plan  nerealen, da na  
njem n i mogoče g rad iti,n a j
bolj delikatnih odnosov,

— da planov poslovnih 
enot ni mogoče sprem injati 
brez njihovih pristankov, če
tudi se ekonomska orieota- 
°Ija podjetja  spremeni,

— da planska organizacija 
ni tako homogena; da b i to  
dinamiko v poslovnih, enotah 
lahko tako  h itro  sprem ljala, 
°z. se ji prilagajala, da ne 
bi utrpeli tolikšne časovne 
škode.

Menim, da je to  potrebno 
upoštevati p ri p resoji o 
učinkovitosti p lan iran ja  v 
Podjetju nasploh in tem u 

: ustrezno tudi v nadalje ukre
pati,- ker bom o le tako  lahko 
.Odpravili doslej ponavljajočo 
se prakso okoli sp rejem anja 

. gospodarskega 'plana-.

Predlog gospodarskega pla
na  je  p r i obravnavanju pre
trpel v rsto  sprem em b. S 
sklepi sam oupravnih organov 
so mnogo bolj definirane 
posamezne naloge, ki jih  bo 
potrebno do prihodnjega leta 
rešiti, da bo mogoče bolj n a 
tančno določiti nekatere od
nose v proizvodnji in  delitvi. 
Zelo kritično so bili obrav
navani predvideni ekonomski 
rezultati tovarn. Pod vzeti so 
bili ukrepi za povečanje eko
nomičnosti poslovanja; po
sebno resno je  bila obravna
vana delitey dohbdlka. Go
spodarski p lan je usklajen z 
določili... s ta tu ta  podjetja, 
razprave pa so terjale obvez
na tolm ačenja nekaterih  čla
nov, oz. je  balo ugotovljeno, 
da bo treba nekatera dolo
čila sprem eniti, ih  izpopol
niti.

Po gospodarskem - planu bo 
podjetje v  tekočem letu do
seglo nasp ro ti preteklem u 
letu takle obseg proizvodnje, 
blagovnega prom eta in  celot
nega dohodka:

ključitve bi o številu ljudi 
posebej razpravljali.

v  MOrjulu , tovarni
ELEKTRON SKIH M ERILNIH 
INSTRUM ENTOV pa im ajo  
glede ap lika tivnega  razvoja  
tako le  m n en je :

Strinjam o se-s priključitvi
jo  tekočega razvoja k  tovar
nam, ker sm atram o, da bo 
povčzava m ed tehnološko in  
rázvojho grupo mnogo bolj
ša, k e r bosta prišla tehnolog 
in  razvijalec y  neposreden 
stik  ter sodelovala že od za
četka naloge dalje; skupno 
posvetovanje bi doprineslo 
precej k  razvoju aparature 
same, ko t tudi k  zm anjšanju 
stroškov: razvoj a in  proizvod
nje. Razyijalec, ki bo v to
varni, bo podrobno spoznal 
naše razvojne možnosti, naš 
instrum entarij, asortim ent 
materiala, splošne probleme 
tovarne; zato bo lahko prila
godil razvoj neke aparature 
tehnološkim možnostim v to
varni;

K er je  ideja pozitivna za 
tovarno, se  sam oupravni or
gani in  vodstvo tovarne s tem 
strin jajo  in se pridružujejo 
pobudi za priključitev teko
čega razvoja k  tovarni.

Za priključitev tekočega 
razvoja k  tovarni b i potre
bovali 5 do 6  kvalitetnih raz
vijalcev. Številka je  več ali 
m anj ocenjena glede na da
našnje potrebe, točnejšo šte
vilko bi lahko dobili šele 
po podrobnejši izdelavi per
spektivnega plana' tovarne, v 
katerem  bi predvideli tudi 
priključen tekoči razvoj. 
K ljub precejšnjem u pomanj
kanju prostora v  tovarni bi 
bilo možno nekatere oddelke 
utesniti in  pridobiti prostor 
za tekoči razvoj.

1964 1965

fizični obseg
1963 1964

proizvodnje 
blagovni promet

147,5 127,9

na dom. trgu 142,9 127,3
izvoz 1233 223,2
celotni dohodek 135,1 130,3
neto produkt 145,6 131,6
dohodek 1453 142,4

Stopnja ras ti je  nižja kot 
v prim erjalnem  razdobju ra
zen p ri izvozu, ki se znatno 
povečuje in pri dohodku, ki 
se zaradi nekaterih  prem ikov 
v poslovnih stroških  poveču
je  h itre je  kot celo tn i do
hodek.

Precej ugodnejša pa je  no
tran ja  porazdelitev celotnega 
dohodka, in sicer:

Po ZR Kan
1964 1965

celotni dohodek 100,0 100,0
poslovni stroški 653" 63,0
dohodek 343 37,0
čisti dohodek 100,0 100,0
osebni dohodek 843 80,8
ostanek čistega

dohodka 15,6 19,2
delež sredstev

za sklade
v čistem dohodku 12,1 16,4

Pismo TOVARNE RADIJ
SKIH SPREJEMNIKOV SE
ŽANA je imelo naslednjo 
vsebino: ~

Samoupravni organi, kot 
vodstvo tovarne stoje na sta
lišču, da bi bili stroški raz
vojnih služb občutno nižji, v 
kolikor bi bile te  službe pri
ključene tovarnam.

Utemeljitev gornje trditve 
izvira iz preteklega obdobja 
obstoja radijske branže, ko 
je  tovarna financirala razvoj, 
ne da bi prejela kakršnokoli 
noviteto (gledano z ekonom
skega stališča),, da bi proiz
vod prinašal tovarni dobiček.

Reorganizacija razvoja je  
trenutno za našo tovarno ne

sprejem ljiva, upoštevajoč 
dejstvo, da v Sežani nimamo 
razpoložljivih stanovanjskih 
kapacitet za sprejem |  novih 
kadrov in prav tako ni raz
položljivega strokovnega kad
ra  kot tudi poslovnih pro
storov.

Iz navedenega povzemamo 
zaključek o stališču, ki ga, 
zavzema tovarna ^radijskih 
sprejemnikov Sežana' o more
bitni reorganizaciji razvojnih 
služb. Da pa bi tovarna pre
vzela razvojne službe v svoj, 
sklop, bi potrebovale nasled
n je  kadre: 2  elektro inženir
ja  — šibki tok, 2  elektroteh
nika — šibki tok, 1  strojnega 
inženirja in 2  risarki.

(Dalje prihodnjič)

IŠČEMO NOVE —
SODELAVCE J |
za redna delovna razm erja:
TOVARNA ELEKTROMOTORJEV ŽELEZNIKI 
Referent za nagrajevanje,in izobraževanje

Pogoji: višja kadrovska šola ali I. stopnja eko
nomske fakultete z 2 -letno prakso ali srednja 
ekonomska šola s 5-letno prakso.

Družinsko stanovanje je  zagotovljeno.
Ponudbe pošljite na naslov: ISKRA KRANJ, Ka
drovska služba Tovarne elektrom otorjev Železniki.

TOVARNA RADIJSKIH SPREJEMNIKOV SEŽANA 
Strojni inženir

.Pogoji: dokončana II . stopnja fakultete za stro j
ništvo in vsaj 2 -letna praksa te r odslužen vojaški 
rok. ,

Stanovanje je  zagotovljeno.
Ponudbe pošljite na naslov: ISKRA KRANJ, Ka
drovska služba Tovarne radijskih sprejemnikov 
Sežana.

UPRAVA PODJETJA — NABAVNA ORGANIZACIJA 
LJUBLJANA, Dalmatinova 2 
Šef uvoza

Pogoji: dokončana ekonomska fakulteta in  2 leti 
prakse in  dovoljenje za opravljanje zunanje-tr- 
govinskih poslov te r  z znanjem  nemškega in  an
gleškega jezika ali popolna srednja šola s 5-letno 
prakso v uvozni dejavnosti in znanjem nemškega 
in  angleškega jezika.

Pismene ponudbe pošljite' na naslov: ISKRA KRANJ 
— UPRAVA PODJETJA, Kadrovska služba Kranj, 
Kidričeva 40.

Obseg proizvodnje in rea
lizacije je  še vedno precej 
visok, vendar bolj um irjen 
ko t v preteklih letih, k a r je  
posledica že v uvodu obrav
navanih vplivov zunanjih 
faktorjev. Razmerja v razde
litvi celotnega dohodka so 
ob tak i proizvodni in  bla
govni- realizaciji veliko bolj 
ugodna in kažejo na to, da  
je  podjetje podvzelo vrsto ' 
ukrepov za povečanje ekono
m ičnosti poslovanja in ugod
nejšo delitev novoustvarjenih 
sredstev, V tem  pogledu so 
storjeni prvi, ukrepi, da se 
skoraj tradicionalna ekspan
zija navzven spravi v  bolj 
norm alne in ekonomsko mo
goče okvire in, da se z  vso

f

Osnovna sredstva 
od tega delovne priprave 
Fizična sposobnost
— delovnih priprav
— skupnih osnovnih sreds

resnostjo lotim o racionaliza
cije poslovnega procesa.

Proizvodna pripravljenost 
podjetja bo večja kot je  
predvidena eksterna realiza
cija, ker se bo vrednost 
osnovnih sredstev povečala 
kar za 57 %, dočim bodo 
obratna sredstva ostala ne
spremenjena. Tu že prehaja 
podjetje v nepremostljive te 
žake, ki se  v  tem  > prim eru 
kažejo m ed večjo možnostjo 
za proizvodnjo na podlagi 
novih osnovnih sredstev m  
om ejenim i'' obratnim i sred-S 
stvi, ki tega ne -dovoljujejo.

Taka situacija- -ima za po
sledico "slabše ' izkoriščanje 
osnovnih sredstev, in sicer:

1964 1965 Indeks
109,0 10 0 3 157,0
70,8 68,4 1513

51,8 64,9 1253
443 573 129,9

Več kot za polovico se  fizična sposobnost precej iz-* 
bodo povečala skupna osnov- boljšala, hkrati pa  se bo po- 
na sredstva in  delovne pri- večala tudi tehnična opcem- 
pfave, s čim er se bo njihova ljenost na delavca takole:



Prispevek k reševanju problematike »Iskre«
(Nadaljevanje iz prejšnje
številke)
K razpravi se je  naslednji 

oglasil tov / mg. Rudi Vavpo
tič, sekretar ZK podjetja, ki 
je  spregovoril o .pomembno
sti Strojne obdelave vseh 
podatkov, če hočemo, da bo
m o  v prihodnje lahko pri 
strokovnih; službah dosegli, 
učinkovitejše poslovanje in 
zasledovanje obračanja sred
stev in vsega 'drugega, kar 
nam  bo omogočalo boljše go
spodarjenje. V svojih izvaja
njih  je  dejal, da bi morali 
resno m isliti j i a  .mehanogra- 
fijo že takoj ob sami inte
graciji, ker z ročnim sisie- 

: mom vse te: množine pori. 
membnih, za podjetje 'živr 
Ijenjsko važnih podatkov, ni 
mogoče ažurno zasledovati in 
iz tega podvzerilati potrebnih 
ukrepov za ekonomično po
slovanje. .

Trenutno je  podjetje v 
takšnem  finančnem  gtanju, 
da bi bilo sredstva za naba
vo mehanografskih. strojev 
skoraj nemogoče najti, vse
kakor pa brez njih ne bo šlo 

; in  se bo treba še naprej bo- 
; riti ža to, da bi sredstva do

bili. Potrebno bi bilo, da bi 
za to  vprašanje v  Iskri tud i, 
v banki pokazali več razu
mevanja, ker gre nedvomno 
za stvar, od katere bi v ve
liki m eri lahko kaj km alu 
imeli vsestranske koristi, s a ji 
bi bila obdelava podatkov 
ažurna, s tem pa tudi dani 
pogoji za takojšnje ukrepa
nje in reševanje tam, k jer 
zdaj, zaradi ročnega sistem a 
obdelave podatkov po sili raz
m er moramo kasnlSL Z na
bavo mehanografskih stro
jev  bi tud i pred ustrezne 
strokovne službe laže posta
vili vp rašan je  večje odgo
vornosti. V nadaljevanju  je

tov. ing. Vavpotič ugotovil, 
da bi bilo treba tudi na pod
ročju planiranja, kalkulacij 
in podobnega, doseči večjo 
prizadevnost, zlasti pa poskr
beti za to, da bi povsod tam, 
k jer je  to možnb uvedli vsaj 
delno avtomatizacijo in me
hanizacijo proizvodnje; kar 
nam bi pomagalo do večje 
produktivnosti in boljših re
zultatov gospodarjenja.

Naslednji- jo razpravljal 
ing. Tone Nedog, predsednik 
upravnega odbora podjetja; 
Med drugim je  dejal, da mo
ram o po vsem tem, o čemer 
je  .bilo pa današnjem posve
tovanju govora, ob vpraša
njih’ obratovalnih 'sredstev in 
plačevanju anuitet,; predvsem 
rešiti . vprašanje našega- pro
izvodnega programa in ga 
spraviti v okvir, katerega 
nam postavljajo obratovalna 
sredstva in odplačevanje ob
veznosti.' .To' pomeni, da se 
moramo čimprej lotiti dokaj

radikalne revizije ne investi
cij, pač pa obstoječega pro
izvodnega programa, pri če
m er kaže opustiti vse tisto, 
kar v  njem  nima posebne 
perspektive in  Vse razpolož
ljive’zmogljivosti in  sredstva 
vložiti v perspektivni del 
proizvodnega programa.

N adalje je ' tov. ing. Tone 
Nedog dejal, da bi se mo
rali usm eriti k  širšim  koope
racijskim  odnosom na našem 
domačem tržišču, to rej k  več
ji delitvi dela znotraj drža
ve, seveda pri tem  vztrajajoč 
na enakopravnosti m ed pro
izvajalci s področja naše 
branže,'
j Tov. Rupnik se je  v  svojih 

izvajanjih dotaknil-vprašanja 
pravočasnega 'in  pravilnega 
p lan iran ja  stroškov proizvod
nje. Zanimalo p a  je vpraša
nje, ali predvideni , novi go
spodarski ukrepi d a je jo  kak
šne . ■ stabilnej še ekonom ske 1 

odnose, ka jti ni dovolj; če

Od delovnega kolektiva tovarne v Železnikih se je poslo
vila tov. Francka Lotrič.. V zasluženem pokoju ji želimo 
mnogo zdravja in zadovoljstva

planiram o le bru to  proizvod
njo. Planirati 'je  treba tudi 
dohodek, 'n a  katerega pa  v 
glavnem vpliva tud i višina 
poslovnih stroškov. Ob kon
cu svoje razprave je  želel ve
deti tudi, če se ISK RI v no
vih ukrepih  obetajo kake 
možnosti, da iz sedanjega 
položaja preide k intenzivnej
šemu gospodarjenju.

Tov. Janko Smole, predsed- 
n ik . IS  SRS se je  znova ogla
sil k  b e sed i. in  poudaril, da 
im ajo ukrepi, o katerih  je  
bilo dovolj široko govora na 
teni posvetovanju, edini na
men — za vsakega proizvajal
ca izdelati jasnejši in< bolj 
zdrav koncept bodočega raz
voja. Smisel novih ukrepov 
je  nedvomno v okrepitvi ko
lektivov pri tem, d a  delovni 
kolektivi jasno uvidijo do
mače ' in odnose z zunanjim  
trgom , in to  — kje je  za naš 
bodoči dohodek dana mož
nost oz. k je ,s o  možnosti za 
ugoden plasm an naših pro
izvodov.

N adalje je tov. Smole iz
razil, da ni nikakršnih po
treb  po apatiji in m alodušju, 
če se bomo izvajanja pred
videnih ukrepov -resno opri- 

--jeli. "Današnje težave niso 
»plat zvona«, am pak signal, 
da je treba določene stvari 
m enjati, ker po stari poti ne 
moremo več naprej.

Glade .uvajanja , 'avtom atf- 
'zacije nim amo kaj govoriti, 
če pa glede obratovalnih 
sredstev nismo zagotovili n i
ti najosnovnejše ekonomike. 
Osnovna ekonomika je  danes, 
v ISK RI varčevanje in čim
bo lj racionalno • razporejanje 
in razpolaganje z obratoval
nim i sredstvi.

N adalje je  tov. Smole de
jal, da ne vidi potrebe, usta
vili dobav tistim ' kupcem, p -  
v roku  ne plačujejo svojih, 
obveznosti. To sicer re s  do- 
neke m ere kali odnose s ko
operanti, vendar je  proizvod, 
n jo  treba  usm eriti k  tistim, 
ki so sposobni dobave pla
čati. To načelo b i bilo treba 
dosledno uveljaviti, sicer 
bodo vezave sredstev pri, 
kupcih še -naprej, rasle in 
ustvarjale nemogoč položaj 
podjetja.

(Dalje prihodnjič)’ :

TOVARNA
AVTOELEKTRIČNIH
IZDELKOV
NOVA GORICA

išče novega sodelavca:

1. SEF TEHNIČNEGA 
SEKTORJA /ij

Pogoj: višja ali visoka 
šola elektro ali strojne 
smeri s 5-letno prakso na 
vodilnih: delovnih mestih 
ali srednja šola elektro 
ali strojne smeti z 10-Iet- 
no prakso na vodilnih, , 
delovnih mestih.

Razpis velja 14 dni po- - 
objavi v časopisu. Ponud
be sprejema
ISKRA Kranj — Tovarna 
avtoelektričnih izdelkov, 
NOVA GORICA.

1964 1965 Indeks
osn. sred. 980 1461 149,1
del.p rip r. 309 578 187,1 ,

Rendement osnovnih sred
stev se bo  znižal za 19,3%, 
in  sicer: 1964 4,43, 1965 3,62; 
prav  tako  pa  bo  dosežena 
nižja vrednost proizvodnje 
na  1  din delovnih priprav, in 
sicer: 1964 6,26, 1965 5,29.

Na podlagi teh podatkov je  
razvidn‘6 , da je  povečanje 
osnovnih sredstev,- izbolj Sa
n je  fizične sposobnosti, po
večanje tehnične oprem lje
nosti delavcev obratno so
razm erno s  proizvodnimi 
učinki. Jasno je  možnost za 
proizvodnjo znatno večja, 
vendar je  ne" dovoljujejo 
razpoložljiva ob ratna sred
stva.

P ri tem  se srečamo z zna
no in  kronično boleznijo 
podjetja, ki se je  razvila do 
tako  nevarnega obsega, ki 
im a za posledico, že dalj 
časa neprekinjeno blokiran 
žiro račun, kar spravlja pod
je tja  v  izredno težaven fi
nančni položaj .

Ob upoštevanju razpolož
ljivih oorain ih  sredstev u r

predvidenem  celotnem do
hodku bo gospodarjenje z 
obratnim i sredstvi letos bolj
še, ker se bo m oral ob nave
denih dveh pogojih koefici
ent obračanja  povečati za
30,5 %, in sicer: 1964 2,13,: 
1965 2,78.

Ugotovljeno je, da je  mo
goče poslovanje pod je tja  v 
tem  pogledu sanirati delno z 
dodelitvijo m anjkajočih ob
ra tn ih  sredstev, v  precejšnji 
m eri pa z boljšim  gospodar
jenjem  znotraj podjetja, ker 
imamo izredno veliko o b ra t
nih sredstev zam rznjenih v 
vseh vrstah  zalog in  te r ja t
vah do kupcev.

V tem  pogledu so v  okviru 
gospodarskega plana obrav
navani in  sprejeti izredno 
ostri ukrepi za saniranje 
obratnih sredstev znotraj 
podjetja, ki jih  m orajo po 
slovne enote že izvajati. Gre 
preprosto  za to, da najprej 
počistimo p re d  lastnim  p ra
gom, p ker bomo šele nato  
imeli dejansko pravico ; za
htevati m anjkajoča obratna 
sredstva.

Zaposlenost naj’ bi še po 
planu povečala za 5,4 %, ker 
večina poslovnih enot meni,

da z  doseženim povprečnim 
š tev ritmi delavcev v pretek
lem letu ne bo  mogoče izvr
šiti proizvodnih in  ostalih 

-nalog.
Dosedanja orientacija v  za

poslovanju  je  tem eljila p red
vsem n a  visokem vsakolet
nem  fizičnem po rastu  proiz
vodnje, ki j i  je  z nekoliko 
nižjo stopnjo  sledila ra s t za
poslovanja, in  sicer

Proiz
vodnja-

Zapo
slenost

1963
1962 133,2 117,7

1964
1963 147,5 . 122,9

1965
1964 134,3 105,4

täte. To nedvomno zahteva, 
da se v  sedanji vSituaciji vse 
poslovne enote čimbolj ak
tivno usm erijo n a  reševanje 
vseh tistih  vprašanj, ki lahko 
racionalizirajo delo, k je r  je  
to  objektivni pogoj za na
daljn jo  in  h itro  ekonomsko 
ra s t podejtja. jj 

K  racionalizaciji dela sodi 
tud i izkoriščanje delovnega 
časa. Visok delež neproduk
tivnega delovnega časa iz 
preteklih  let se letos še po
večuje, na  k a r vpliva zlasti

uvajanje skrajšanega delov
nega časa, V posameznih po
slovnih enotah so predvideli 
določene ukrepe za znižanje' 
tistih  vrst izostankov, na ka
tere  delovne skupnosti lahko 
same vplivajo, vendar je po
ras t neproduktivnega časa 
tako visok, da  znižanje neka
terih  v rs t izostankov zdaleč 
ni kom penzirano s poveča
njem  neproduktivnega časa.

To je  razvidno iz naslednje
ga pregleda:

S topnja  ra s ti zaposlenih je  
znatno nižja od dosežene v 
preteklem  razdobju, vendar 
je  potrebno upoštevati spre
m enjeno struk tu ro  osnovnih 
sredstev, večjo tehnič. oprem 
ljenost delavcev in  s tem  
ugodnejšo proizvodno " prir 
pravljenost, ki ob m anjših 
učinkih živega dela m ora 
dati boljše proizvodne rezul-

1964 1965 Indeks

Razpoložljivi delovni čas 100,0 100,0 105,3
— državni in navadni 

prazniki 2,38 2,60 114,9
— letni dopusti 5,85 6,05 108,9
— bolniški izostanki 6,90 6,22 94,9
— upravičeni in

neupravičeni izostanki 0,49 0,40 97,2
— izredni dopusti 0,33 0,31 98,3
— prekinitve dela 0,46 0,51 117,2
— delovni odmor, 

krajši del. čas 5*51 5,02 ' 96,0
— skrajšani delovni čas 0,71 4,09 604,7

Skupaj: 22,63 25,20 117,2



Novi procesi v našem gospodarstvu
Gospodarska zbornica Hr- 

vatske je organizirala-V šte
vilnih gospodarskih središčih 
posvetovanj e o naših gospo- 
darskih problemih, zunanji 
trgovini, vključevanju v sve
tovni trg itd. Povzemamo ne
kaj misli, ki jih je objavil 
»Privredni vjesnik« Zagreb: 

Dve veliki nalogi' sta, za' 
kateri se vsi energično za- 
vzemamo. Prva je deetatiza- 

- cij.a gospodarstva in razvoj 
novih družbenih odnosov, 
druga pa obvladanje' zaosta
losti v tehniki in’ tehnologiji 
proizvodnje.

V bodoče razvoj mimo ne
posrednega proizvajalca ni

dustrija pa mora biti prede
lovalna industrija.,

Opustiti moramo koncepci
jo o »-uravnovešeni struktu
ri« gospodarstva po kateri bi 
morali imeti prav toliko su
rovin, kot imamo predeloval
nih " kapacitet,,. ,

Naša predelovalna industri
ja mora postati’ sposobna, da 
,še, uveljavi . na svetovnem 
trgu. Potem bomo baker lah
ko kupovali ali v Boru ali pa 
na londonski borzi. Kupili, ga 
borno tam, kjer bo cenejši in 
kvalitetnejši.,

''Jugoslavija ne more napre-' 
dovati, če r.e bo ustvarila po
gojev za tako industrijo. Pred

plačevali za slabo industrijo. 
Ne moremo več zamenjavati 
dolarja na bazi 750 din, ko 
plačujemo Zanj pri izvozu 
1.200 din. Izvoz in uvoz mo
rata-potekati n a : isti osnovi 
brez -disparitete. Ce tega ne 
dosežemo, smo na široko od
prli vrata inflaciji, iz kate
re ni izhoda.

Sedaj moramo iti od pod
je tja  do podjetja in ugotovi-: 
ti, kje’- morejo proizvajati nad 
in kje pod 1.200, din. Kje mo-

remo kupgvati surovine na 
osnovi 1.200 dinarjev za do
la r ' in .ponovno izvažati na 
isti osnovi? Postopoma mo
ramo preiti na konvertibilni 
dinar. Kar. plača predeloval
na , industrija bazični indu
striji po svetovnih* cenah, 
moramo nadomestiti z večjo 
produktivnostjo. Če predelo
valna industrija tega. ne bo 
dosegla, je posledica — infla
cija. To je pogoj, da v nekaj 
letih dosežemo konvertibilni 
dinar in ustrezne devizne re
zerve. Takrat bo vezava uvo
za na' iz voz - prenehala sama - 
od sebel

’ Povsem jasno je eno: iz 
dohodkov. delovne organiza
cije ne moremo premirati iz
voza. , r.

Vezanje uvoza na izvoz je 
le prehoden ukrep. Naslednji 
korak je devizno samofinan- 
ciranje. Poudariti pa mora
mo, da je potrebno najti pri 
tem optimalne možnosti, ki 
pa jih za, vsako podjetje hi,- 
pač pa z a . posamezne pano
go in gospodarska področja. 
V te panoge se. morajo vklju
čiti vsa podjetja Račni iati je 
potrebno s tom, da neracio
nalna proizvodnja v bodoče 
ne bo več mogoča.1 • F-. B.

S 4. ZASEDANJA DS V OTOČAH

več mogoč. Ne bomo več gra- nami je samo ta alternativa:
- tlili maloserijskih .tovarn, ki
- sta nam jih sugerirala tehnič

na “ inteligenca in politični
. ¡aktiv. Do sedaj je bilo treba 

banki le pokazati, da imamo 
fsurovine/in domači trg, pa 
smo že, dobili kredite za 
•gradnjo tovarne. -Zgradili 

ismo tako predelovalno indu
strijo, ki je  mnogo prevelika

ali ustvariti moderno indu
strijo ' ali pa nimamo pogo
jev za razvoj.1

Vsi vemo,, da imamo v ob
stoječih industrijskih. kapači-; 
tetah velike .rezerve: Te re
zerve so pa razcepi jene,- raz
bite in neorganizirane.

Jugoslavija ima npr. 18 to
varn za orodne j stroj e. Vse

za 18 milijonsko domače tr- izdelujejo vse ¡ svoje dele sa- 
žišče. Če hočemo napredova
ti in če, hoče biti- Jugoslavi
jam oderha država, mora iz- 
važati vsaj 50 % svojega na- 

, rodnega dohodka.
Zato pa moramo priti do 

proizvodnje, ki bo . poceni, da 
se moremo vključiti v svetov
no delitev dela. To pomeni, 
da se morajo določena go
spodarska področja organi
zirali, da nastopijo kot ve
liki izvozniki. Zato so: potreb
ne velike serije-in kvalitet
na proizvodnja. Moramo po

dceni in kvalitetno izvažati in 
prav tako poceni prodajati 
na domačem trgu. Izvoz nat*

me in ne uporabljajo stan
dardnih delov, ki bi bili za 
vse tovarne enaki. Za eno Ju
go slavij o je skoraj 20 orod
nih tovarn gotovo preveč. 
Zato izvažamo orodne, stroje: 
po ceni 1.500 din za dolar, naš, 
delavski razréd.i-'pa doplača' 
za vsak dolar po 750 din iz 
svojega standarda.

Našo največie težave na
stajajo zaradi napačnega 
razvoja. jNaša predelovalna 
industrija ijev prišla :prav za
to v krizo, ker so je razvi
la. Dokler smo imeli ¡maj
hen izvoz;, smo ta izvoz pla
čali z rudo. koruzo, mesom,

mora prinesli devize, da ku- iesom ¡¡¡j. Sedaj pa . tega: ne
pujertio kjerkoli na svetu 

. najkvalitetnc.jo in naj cehe j e. 
Mi se moramo razviti v i z -

moremo več. ker so količi
ne izvoza prevelike. Delavcem 
ne! moremo več. odvzemati.

vozho industrijo. Izvozna in- zašliižka, da bi ga. ponovno

1964 1965 Indeks-

Produktivne delovne ure 
v rednem del- času 77,37 75,80 101,8

Delo v podaljšanem 
delovnem času 2,68 2,32 91,6

Skupni produktivni 
delovni čas 80,05 78,12 101,4

Udeležba n ©produktivnega Fizični obseg proizvodnje |

Otoče, 4. julija. Ña 4.- za
sedanju DS v Otočah jc bilo 
od 21 članov navzočih 12, se
dem je bilb upravičeno od
sotnih, dva pa neupravičeno. 
Seji so prisostvovali tudi 3 
člani upravnega odbora,- di
rektor, šef proizvodnega Sek
tor ja, organizator 1 in sokre- - 
tar. Glavna točka dnevnega 
réda n gospodarski plán za le
to 1965.

V; dbširni' .razpíavij'jio;,6b- 
deiali fizični obseg, proizvod
nje, Upravne ¡ stroške, rabat- 
no stopnjo in izvoz.

DS jc bil mrfenja, da je v 
gospodarskem planu prikaza
na previsoka vrednost fizič

nega obsega proizvodnjo in 
sicer, po ¡ njihovem 1 izračunu 
za 118 milijonov! Po predlo
gu gospodarskega '¡plana ‘za 
Teto 1965 se vsota OD v pri
merjavi .z lanskoletnimi -—j 
zmanjša^ za 0,8 a/o. p s  sm a-. 
tra, da doseženi osebni do
hodki niso isto: kot izplačani, 
ki so upoštevani kot osnova 
v predlogu plana, in menijo, 
da to ni v skladu s sklepom 
3. zasedanja DS z drie 18. 9.

1964, ki pravi, da se bo to
varnam, ki bodo pri izplačilu 
OD prekoračile delitveno raz- 
-merje, le-to obračunalo v 
breme .skupne porabe. Člani 
DS in 170 so mnenja, da bi 
mOr-ala biti- osnova za' izra
čun lanskega’ povprečnega 
neto OD Vsota, ki tovarnam 
pripada, po delitvenem raz
merju- gospodarskemu planu, 
povečana, za določeni odsto
tek, ’

Tudi produktivnost, .¡oziro
ma fizični obseg proizvodnjo 
na -zaposlenega ne more- biti1 
absolutno1 ¡merilo za ugotav
ljanje uspeha poslovanj a. Že 
sprememba ... asortimenta .. v 
korist dražjih proizvodov po
kaže . drugo; s likoozirom a 
uspeh, čeprav je .istočasno 
lahko1 dohodek manjši, To
varne, ki osvajajo nove pro
izvodne operacijo, ki so jih; 
opravljali kooperanti, ne pri
čakujejo povečanja fizičnega 
obsega proizvodnje, čeprav so 
vložili več lastnega dela,

Glede kvote osebnih do
hodkov je bil DS mnenja; da 
je kolektiv upravičen do po
večanja iz razlogov, ker bo-'

do po predlogu gospodarske-. 
: ga-- plana v celoti .pokrili .svo
je  obveznosti, hkrati pa je 
tudi razmerje med dohodki 
in celotnim dohodkom1 do
kaj • ugodno.
. Glanj DS: so :k rili- varian
ti- predloga gospodarskega 
plana za k ritje .1 ¡izgub pri
pomnili, da je .kolektivu tež
ko razumljivo pokrivahje= iz
gub tovarnam, ki v letošnjem 
letu povečujejo osebno do
hodke za višji procent kot 
otoška tovarna, čeprav ima
jo  nekatere ; tovarne, ki ne 
poslujejo1 rentabilno že ¡sedaj 
višje povprečne, dohodke kot 
kolektiv v. Otočah.
; Iz nadaljnje razprave je 
bilo razvidno, da se bo bla
govni promet povečal za 
9,1,% DS je bil soglasen s .  
predlogom kolegija: uprave 
podjetja7 da naj se rabati 
znižajo na ¡¡najnižjo možno 
stopnjo. Pri obravnavanju 
'garancijskih popravil pa je 
DS zahteval, da se vodi toč
na evidenca teh popravil; 
hk rati, pa tudi analizira za
devne stroške.

(Dalje na 6. strani)

™ M , ,»  izračunan na produktivno de-
V razpoložljivem delovnem lovno uro je v posameznih 
času, skrajšani delovni čas poslovnih enotah znatno nad 
predstavlja kar dve tretjini povprečjem, vendar vse po- 

. od letnih dopustov. Povpreč-'slovrie enote menijo, da je. 
no delavec v p-odjetju ne de- tak rezultat dosegljiv. Pri 
la 79 delovnih dni, vendar se tem . se ponovno pojavlja 
P° posameznih poslovnih vprašanje ali more neposred- 

j enotah to giblje od 50 do 105 ni proizvajalec za toliko po- 
j - j  • večati svojo fizično storil-
Izkoriščanje delovnega ča- nost, ali nim ajo-pri tem od- 

sa v predvidenem razmer- ločilnega vpliva nove proiz- 
rlalf6 fr°_npsP'rj)'ti fizičnemu vodne zmogljivosti, ki se bo- 

■ ■ ■ S B n  °'dra2ll°  do letos bistveno , povečale,?takole:
1965

V - *  1964rizični obseg na zapo
slenega 121,4

fizični obseg na raz- 
položijlvo del. urp 121,7

fizični obseg na pro- 
«uktivno del. uro 126,8

To vprašanje terja odgovor 
— kako meriti, produktivnost 
in /kako vskladiti 1 delitev 
osebnih dohodkov, če je več
ja  proizvodnja v določeni 
meri posledica j novih investi- 

. oljskih vlaganj „ ki omogoča
jo, to proizvodnjo , in ustvar
janje . višje nove vrednosti.

vendar to zahteva tudi 
ustrezno delitev teh sredstev, , 
ker je  potrebno zagotoviti 
odplačila posojil,, s katerimi 
so bila nova delovna sredstva 
nabavljena.
.-.Vsota osebnih dohodkov se 
bo lelos v podjetju povečala , 
za 25,1 %, povprečni osebni 
dohodek na .zaposlenega Pa
za 13,9%. Formiranje osebnih 
dohodkov je bilo v razpravah 
o gospodarskem planu de
ležno posebne pozornosti zla
sti zato, ker so nekatere po
slovne enote težile za tem, da 
povečajo osebne dohodke nad 
ekonomsko upraviči j ivo viši
no. • |

Izhodišče za ' formiranje 
povprečnih osebnih dohod
kov v poslovnih enotah, je bi
lo določeno, s sklepom sam o-' 
upravnih organov podjetja, 
da je .mogoče povečati pov
prečni osebni dohodek naj
več do 20 %, če to omogoča 
produktivnost in doseženi 
ekonomski rezultati. Predlogi 
tovarn po večini niso;..bili v 
skladu s tem stališčem .in jih 
je bilo potrebno spremeniti 
in sicer takole:

Č sON

JC

•a * 2  e •¡j O
gO prgg."D .Q .

Povpre

S<«S S g s ■g 1
B) OS O S O U o n  a z  s o  o .  a .  S

Elektromchanika 116,9 103,0 116,2 116,2
Avtomatika 135,8 116,J 120,7 120,0 — 0,7
Avtoizdelkl 126,1 111.5 148,3 135,0 —13,3
Aparati 119,3 118,2 130,7 119,3 —11,4
Elektromotorji 133,1 150,2 121,5 120,0 — 1,5
Instrumenti 103,6 79,6 108,9 103,6 — 5,3
Naprave 194,6 260.4 115,2 110,0 — 5,2
Elementi 107,5 98,2 98,9 98,9 —
Kondenzatorji 119;7 94,9 133,3 119,7 —13,6
Elektronika 110,3 113,0 110,3 110,3 —
Polprevodniki " 158,2 187,6 119,4 119,4 —
Usmerniki 144.7 148,1 129,1 120,1 -  9,1
Mikron -- ' r - — — —
RA-sprejemnikl 107,6 259,0 112,9 107,6 — 5,3

SK U PA J 121,4 113,4 116,5 114,7 — 1,8

Porast osebpih dohodkov 
je zelo različen, vendar že 
vsklajen s predvideno pro
duktivnostjo, ki je  zaradi že 
navedenih razlogov, lahko 
sporna, vendar pa je to mo
goče šteti kot začetek napo-' 
rov za vskladitev delitve 
osebnih dohodkov z doseženi

mi rezultati vsake poslovne 
enote. V razpravah je tovar
ne, ki so se potegovale za viš
je osebne dohodke, zlasti mo
tilo različno povprečje pb  
različnih ekonomskih efektih 
posamezne poslovne enote. 
Ta razmerja se bodo že: na
slednje leto, če se bo sedaj

S



Obrisi jutrišne Iskre
(N adaljevanje z 2. strani) 

mogle reševati vprašanje po
trebnih sredstev. N ekateri 
udeleženci so celo sodili, da  
bodo komunalne banke v 
jfovih. pogojih gospodarjenja 
razpolagale z izdatnejšim i 
sredstvi in  da bodo v večji 
m eri mogle in 'zarad i m ateri
alne stim ulacije tudi hotele 
reševati probleme posamez
nih enot tam, k je r se sedaj 
sploh nočejo in ne. morejo 
lotevati reševanja celotnega 
podjetja. .

N ekateri udeleženci so tudi 
menili, da imajo samostojni 
žiro-računi smisel samo, če 
istočasno uredimo pristoj
nost sam oupravnih organov 
v tovarnah. Soglašali so s 
tem, da m orajo dobiti čla
ni kolektiva oprijem ljivejše 
možnosti za razpravljanje in 
odločanje o gospodarjenju s 
sredstvi, kot doslej. Takšna 
prem ena b i p rav  gotovo vna
prej odpravila m arsikatero 
negodovanje, ki ga danes 
srečujem o v posameznih eno- 

stah — saj je  med vprašanji, 
k i p r i tem nastajajo  p rav  go
tovo vsaj del takšnih , k i ne 
izvirajo sam o iz nepoučeno
sti a li celo morda kratkovid
nosti.

K ajpak p a  bo mogla dajati 
dobre rezu lta te  le  takšna pot, 
ki bo vnaprej vsaj skušala 
odpraviti sence medsebojne
ga nezaupanja m ed posamez
nim i kolektivi, k i jih  danes 
še vse prepogosto, čeprav 
mnogo m anjkrat, kot pred le
ti, srečujem o pri vsakdanjem  
delu, razpravah in  odlo
čitvah.

Seveda b i bilo naivno p ri
čakovati, da bo že na tem  
posvetovanju padla odločitev 
upravnih organov za eno iz
med predloženih inačic. Od
ločitev je le  preveč odgovor
na in  zanjo ni bilo dovolj ča
sa ne pred posvetovanjem in 
ne m ed njim .

Pač pa so se udeleženci 
razširjenega kolegija spora
zumeli, naj strokovne službe 
predložene m ateriale še p re 
cej razširijo  in  podrobneje 
obdelajo. To velja predvsem 
za interno banko, k jer bi b i- ' 
lo treba skrbno izdelati no
tran jo  organizacijo in  na 

r

konkretn ih  prim erih pri
m erjati učinkovitost in go
spodarnost poslovanja preko 
ločenih žiro-računov ali pa 
preko in terne banke. N eka
te r i -strokovnjaki nam reč tr
dijo, da bi bilo poslovanje 
preko interné banke- izdatno 
cenejše, pa  tudi bolj učin
kovito, spet drugi udeležen
ci posvetovanja pa so izražali 
pomisleke glede časa in  
uspešnosti vtekanja interne 
banke kot ' kvalitetno docela 
nove službe v podjetju.

Vsa ta dodatna proučeva
nja naj bi zaključili do 1 0 . 
avgusta, nakar bi sledila te
m eljita  obravnava na samo
upravnih organih in v ko
lektivu. Udeleženci kolegija 
so se enoglasno strin jali z 
ugotovitvijo, da je  treba vse 
predloge zares skrbno pregle
dati in  izdelati, še prav  po
sebej pa potem  tolmačiti ko
lektivom , da zaradi m orebit
ne nepoučenosti in  nerazu
m evanja le  n e 'b i ubrali naj
boljšo pot. v

Seveda predstavlja odloči
tev o izbiri inačice o obliki 
podjetja šele tem eljni kamen 
za nadaljnje delo p ri izdelavi 
nove organizacije podjetja. 
Jasno je, da nadaljn ja obde
lava ne  hi imela smisla, do
kler niso razčiščene osnove, 
vendar so udeleženci posveta 
z zanim anjem  sprejeli sta li
šča generalnega direktorja 
tov. H orjaka o bodoči orga
nizaciji skupnih! služb pod
je tja .

Danes so te skupne službe 
precej obsežne, zgto so tudi 
stroški, ki jih  po ključu no
sijo tovarne, dokaj izdatni. 
Večnim težavam okrog dolo
čanja najpravičnejšega k lju 
ča — kj ga najbrž sploh ni 
mogoče izdelati tako, da bi 
ne povzročal n ikakršnih ne-: 
soglasij :— bi se najlažje izo
gnili tako, da bi prenesli ve
čino sedan jih . skupnih služb 
na dohodkovni’ obračun, k jer 
so m erila mnogo bolj otiplji
va in  stvarna.

S tem, da ' bi PSO znova 
postal dohodkovna enota- kar 
predvideva že predlog podko
m isije in s tem, da bi dolo
čen del sedanjega finančne
ga sektorja,- ki bi se spre-

m enil v interno .’banko, prav- 
tako sam ustvarja l svoj do
hodek, bi se skupne Službe 
skrčile na nekaj več kot sto 
delavcev, delitev stroškov 
zanje pa ne bi več mogla 
biti problematična. Seveda bi 
v  tem  prim eru skupne služ

be n e  opravljale nikakršnih 
operativnih nalog, temveč 
naj bi opravljale le  analit
ske in  koordinacijske funk
cije. ’ ’ - f

Skratka: smo pred bistve
nimi prem enami v organiza
ciji podjetja, ki m orajo za
gotoviti boljše in  Učinkovi
tejše gospodarjenje — tega 
pa si vsi želimo. Dosedanje 
razprave in predlogi, k i smo 
jih  mogli samo bežno zari

sati, tvorijo seveda šele pr
ve obrise.

S  treznim, skrbnim in. ne
prizadetim  razpravljanjem  in 
Odločanjem o dobro obdela
nih in utem eljenih predlo
gih si bomo lahko v  naslad- 1 

njih  mesecih u trli eno izmed 
bistvenih poti v  boljše go-, 
spodarjenje te r  boljši položaj 
celotnega podjetja in nas 
vseh.

-  m t -

Kadri v podjetju v letu 1963 in 1964

praiksa nadaljevala, precej 
sprem enila in se prilagodila 
ekonomski moči posamezne 
poslovne enote. S- pravilni
kom  -o delitvi osebnih dohod
kov pod je tja  je  n  vel j avl j e9> 
čeprav še neizdelan sistem 
reguliranja osebnih dohod
kov, ki bo že naslednje leto 
odpravil, in onemogočil» take 
težave, ki so se na  tem  pod
ročju  porajale letos.

Dejstvo, d a  je  p o ras t, pov
prečnih osebnih dohodkov, 
nižji od lanskega,' ob. spreme
n jen ih  pogojih osebne potroš
n je , te r ja jo  v  pod je tju  in v 
vseh -njihovih poslovnih eno
tah^ tem eljit prem islek o na
daljnjih. m ožnostih  za  pove
čevanje osebnih dohodkov. 
K akršnakoli možnost nadalj
njega sprem injanja delilnih

hodkov, je  v  okviru podjetja 
ob sedanjih rezultatih  popol
nom a nemogoča zaradi dol
goročnih obveznosti, za kate
re  je  potrebno zagotoviti 
sredstva. S  tem  je  delitev' 
osebnih dohodkov usodno po
vezana z dohodkom, ki ga je 
mogoče zvišati z  izkoristkom 
vseh no tran jih  rezerv.

Samo z boljšim  gospodar
jenjem , ki se  m ora kvalitetno 
odraziti v  večjem deležu neto 
produkta  v  celotnem 'dohod-, 
ku, je  mogoče zagotoviti tudi 
ustrezno povečanje osebnih 
dohodkoy. To pomeni, da b o  
p o tre b n o 1 zagotoviti večjo 
ekonomičnost, produktivnost 
in  - rentabilnost poslovanja, 
ker drugače ni računati, da 
bi mogli povečati osebne do
hodke. ¡S jl I

¡S

1 Ni slučaj, da smo v obdob
ju  integracijskih procesov v 
gospodarstvu in ob nekako 
sočasnih težnjah prehajan ja  
iz ekstenzivnega v intenzivno 
gospodarjenje priče zavestne
ga združevanja 'kadrov. Ti v 
razdrobljenih oblikah gospo
darjenja, kljub skorajda sko
koviti ras ti gospodarstva, ni
so bili uspešni, saj je  bila 
ras t kadrov organska in tako 
je nastopilo razhajanje m ed 
naglo razvijajočo se proiz
vodnjo, industrijo  in razpo
ložljivimi .k a d r i .  N adaljnji 
razvoj gospodarstva bo še v 
m anjši m eri dopuščal ceplje
n je  — dfobljenje, hk ra ti pa 
tudi podvojeno — pomnoženo 
strokovno delo. Upoštevanje 
strokovnih vidikov bo  zme
ra j bolj nujno, ker gospodar
stvo na  sedanji stopnji raz
voja vedno m anj dopušča po
enostavljene in začasne reši
tve ali prijem e. .

Zavedajoč -se imperativnega 
značaja navedenih postavk, 
je  podjetje poleg usklajeva
n ja  proizvodnih programov 
pristopilo  k pospešenemu za
poslovanju kadrov, upošteva
joč, da kadri spadajo med 
.osnovne činitelje nosilce 
uspeha podjetja . Na to  nas 
posredno Opozarja tudi na
slednja krilatica: • »Nihče ne 
m ore narediti več in bolje kot 
zna« ali z drugimi besedami, 
o b  norm alnih prilikah se da 
toliko narediti, kolikšen- je 
kadrovski potencial ali kar 
naši kad ri vedo — znajo.

Kako Smo doslej zadostili 
navedenim postavkam  — za- 

'hievam ?

Vsa  ̂prizadevanja so bila 
usm erjena na izboljšanje ka
drovske situacije kadrov
skega sestava. Samo število 
VS kadrov z dejansko izo
brazbo se je  povečalo od leta 
1962 od 180 na 449 -ob koncu 
leta 1964. K izboljšanju ka
drovskega sestava v te j kate
goriji in tudi ostalih je  največ- 
pripomoglo uspešno zaposlo
vanje kakor tudi štipendira
nje, izredni štud ij že zaposle
nih, dopolnilno in  redno izo
braževanje v ŠC itd. Kadrov
ska situacija bi bila. še ugod
nejša, če bi mogli kadrom , ki 
so zaradi pom anjkanja -stano
vanj odhajali, zagotoviti sta
novanja in  pa, če se m orda 
ne bi srečavali z močno po- 

-udarjeno .težnjo strokovnih 
kadrov po zaposlitvah v več
jih  središčih,., š čim er so, ne 
glede na potrebe, kadrovsko 
prik ra jšana  odročnejša ppd- 
ročja

tl-itev navedenih vprašanj daje osebnih kvalifikacijah. V na- 
kadrovska struk tu ra  po kvali- slednji tabeli se nahaja ta oba 
fikacijah delovnih m est in  podatka za leto 1964.

VS z višjim i in visokimi %
stopnja

razhajanja

1  2 3 4 5
šolami 463 ' 3,3 0 .

VS s srednjo šolo 459 4,3 1 .
VS s poklicno šolo 282 2 , 1 2 .
VS z osemletko ali m anj 133 1 , 0 3.
SS z višjo ali visoko šolo 6 0,04 1 .
SS s srednjo šolo 505 3,6 0 .
SS s poklicno šolo 6 6 6 4,8 1 .
SS z osemletko ali m anj 736 5,4 2 .
KV in V K s srednjo šolo 33 0,24 1 .
KV in VK s poklicno šolo 2870 ’ 20,7 0 .
KV in VK z osemletko

in manj 1123 8 , 1 1 .
PK s srednjo-šolo 1 0,007 m
PIC s poklicno šolo 332 2,4 0 .
PK z osemletko in m anj 4782 34,5 l.
NS, NK in PU s srednjo

šolo 4 0,03 2 .
NS; NK ih PU š  poklicno

šolo 187 1,3 - 0 .
NS, NK in  PU z osemletko

in manj 1149 8,3 t.?

razm erij v  korist osebnih d o - '. (Nadaljevanje -prihodnjič) Osnovne podatke za o s ve-

Podjetje

Podana kadrovska s truk tu 
ra, kadrovski sestav daje raz
m erja  — številčno in  v od 
stotkih — te r  nakazuje celo 
kadrovske ukrepe, t.j. kate
rim  kategorijam  delavcev je 
treba posvetiti pozornost p ri 
kadrovskih prijem ih — prem i
kih (ali organizacijskih sp re
m em bah): prem estitvah, na
predovanjih, sprejem u in  od
povedih te r 'n e  nazadnje, kje 
bo potrebno dobiti kadre zla
sti z dokaj zanem arjenim  do
polnilnim  izobraževanjem ozi
rom a štipendiranjem  itd.

Napotke za konkretno ka-

NEKAJT MNENJ H 
GOSPODARSKEMU 
PLANU PODJETJA

(Nadaljevanje s 5 , strani) 
»S prim erjavo izvoz—uvoz 

ne . moremo 'biti zadovoljni,« 
je  dejal predsednik DS Emil 
Škrinjar. »Zaradi dokajšne- 
ga razkoraka na škodo izvo
za bomo morali pokriti ne
kaj milijonov dinarjev nega
tivne razlike«. — Člarii DS in 
UO v Otočah se zavedajo, da 
bodo morali izvoz povečati. 
PSO jim  bo na njihovo .^lo- 
go m orala čimprej tudi odgo
voriti, kaj je  potrebno, ‘da 
bo otoška tovarna več Izva
žala ko j sedaj. Le z izvozom 
bo kolektiv v Otočah lahko 
zm anjšal razliko med izvo
zom in uvozom.

ABC

13.866 100,0

drovsko akcijo vidimo v stop 
n ji razhajanja .med osebne' 
kvalifikacijo in kvalifikadjfl 
delovnega- m esta  . — glej ta  
belo, kolono 5! — T a . stopnja 
pomeni nekako razdaljo, r a ž , 
korak m ed delovnim mestom 
in osebno kvalifikacijo £*■ izo
brazbo, n p r. če nekdo zaseda 
VS delovno m esto s srednjo 
šolo, je  to  1 . stopenjsko raz
hajanje, a  s poklicno šolo je 
to  2 . stopenjsko in  če z osem
letko ali m anj, je  to  3. sto
penjsko razhajanje med oseb
no kvalifikacijo, in  delovnim, 
mestom. S to p n ja . razhajanji 
ne pomeni torej nič drugega 
k o t razkorak, medtem kai 
naj bi delavec form alno znai 
in  kakšno delovno mesto za 
seda. V endar pa  , dobimo St 
teh stopnjah  razhajanja tudi 
v rsto  pretiravanj v  zahteva
n ih  znanjih na  delovnih me
stih; razh a jan je ' ni' zmeraj de
jansko, saj so nekatera -de-, 
lovna m esta previsoko oce
njena.

(Dalje prihodnjič)

ZAHVALA

Ob nenadni in prerani smr
t i  dragega očeta

MAKSA TVRDVJA

se iskreno zahvaljujem sode
lavcem v ZZA sektor 305 za_ 
poklonjeni venec, izraze 
čustvovanja in  spremstvo na 
njegovi'zadnji-' poti.

Sin Janez z družino



Izvlečki iz sklepov samoupravnih organov
Sklepi 10. seje UO 
podjetja . 
(14.7.1965)
© UO je obravnaval okvir

ni rokovnik za sestavo gospo
darskega plana za leto 1966 
in ugotavlja, da je rok 15? de
cember za prvo razpravo na 
organih upravljanja nerealen 
.ter ga prelaga na 15. ja
nuar. Službe podjetja in to
varn morajo vse roke prila
goditi temu terminu. UO so
di, da je ta rok dokončen in 
ga ne smerno v nobenem 
slučaju podaljševati.
, 1 UO odobrava programske 
osnove za sestavo gospodar
skega plana za leto 1966 kot 
jih je predložil finančni sek
tor in sicer:

a) Povprečna obratna sred
stva s  koeficientom obrača
nja

b) Devizna bilanca
c j Analiza trga in- analiza 

pogojev trga za nabavo re
produkcijskega materiala.

© V zvezi z zakasnitvijo 
rokov za oddajo poročil o 
ukrepih za zmanjšanje ma
terialnih stroškov po tovar
nah s strani komisije, ki jo 
je imenoval UO podjetja, je 
UO sprejel naslednje sklepe:

a) Gospodarska komisija 
naj do prihodnje seje UO 
,t. j. naslednji petek prouči 
poročilo posebne komisije za 
znižanje stroškov in svoja 
stališča posreduje UO.

b) UO na podlagi predlo
gov gospodarske komisije 
ugotavlja, da delo v podalj
šanem delovnem času naj
bolj narašča v enotah pod
jetja, ki delajo s skrajšanim 
delovnim časom. Zato; UO 
smatra, da je treba upošte
vati sklep 8. seje UO z dne 
30. 6. 1965, da še v slučajih, 
ko tovarne rapolagajo z re
produkcijskim materialom,, 
proste sobote ukinejo. '

c) člen 41 pravilnika o de- 
Htvi osebnih dohodkov pod
jetja naj se spremeni v tem 
smislu, da se delo v podalj
šanem delovnem času ne pla
čuje yeč po osnovah poveča
nih za 50%, temveč se ta 
odstotek prepušča tovarnam 
m enotam skupnih služb, da 
ga same določajo.

c) Obstoječi 'pravilnik o de
litvi osebnih dohodkov je 
treba v celoti prilagoditi no- 

■ vemu začasnemu pravilniku 
o medsebojnih delovnih raz
merjih v podjetju.

© V zvezi s sprejetjem 
ukrepov za. sanacijo poslova
nja podjetja, ki bodo predlo
ženi DS podjetja in bančnim 

'Organom, UO sprejme na
slednji sklep:

Za izvajanje ukrepov so 
osebno zadolženi na nivoju 
Podjetja; generalni direktor, 
direktor Prodajno-servisne 
organizacije, direktor nabav
ne organizacije, direktor fi
nančnega sektorja. "Na nivo
ju tovarn pa so zadolženi: di- 

|  nektarji tovarn in vodje fi
nančnih ter gospodarsko-plan- 
skih sektorjev. j 

izvajanje teh ukrepov je 
ugotavljati. tekoče mesečno.

Y -

Za to so zadolženi sekretar 
podjetja in vodje splošnih 
sektorjev tovarn.

Poročilo o» realizaciji ukre
pov naj v tovarnah obravna
vajo do 15. v naslednjem me
secu, na samoupravnih orga
nih podjetja pa do 25. v na
slednjem mesecu. Samo
upravni organi tovarn naj 
neodvisno od ukrepov oz. 
sklepov samoupravhih orga
nov podjetja samostojno od
ločajo in podvzamejo potrebne 
mere, da se bodo ukrepi te
koče realizirali. Prvo poroči
lo naj obravnavajo samo
upravni organi za mesec ju
lij do 15. oe. 25. avgusta 1965.

© Na pripombe tovarn in 
ugotovitve gospodarske ko
misije pri UO podjetja v zve
zi z gospodarskim planom 
podjetja za leto 1965 je UO 
sprejel naslednje sklepe:

ELEKTROMEHANIKA
a) UO predlaga DS sklep, 

da se za Prodajno-servisno 
organizacijo zadrži merilo 90 
odstotnega izpolnjevanja bla
govne realizacije za 100 %, 
kot predlaga tovarna Elek
tromehanska.

b) UO predlaga DS, da se 
zadrži 20 % stimulacija oz. 
destimulacija na račun pre
seganja oz. prihrankov na 
stroških tako kot je predvi
deno s pravilnikom o OD 
podjetja in gospodarskim 
planom podjetja.

c) Glede pripombe tovarne 
o kritju izgub in formiranju 
skupnega poslovnega sklada, 
da tovarna soglaša z načinom 
Upravni odbor ugotavlja, 
rešitve tega kot je bilo pred
loženo v gospodarskem planu 
podjetja.

AVTOIZDELKI
a j UO vztraja na prvotnem 

sklepu o 35 %, povišanju OD 
za 1965. Tov. Ankerst poda ha 
zasedanju DS podjetja po
drobno analizo, ki utemelju
je tako povečanje.

b) V zvezi s pripombo to
varne Avtoizdelki, da je pre
visoko obremenjena s funk
cionalnimi stroški in osebni
mi dohodki PSO, UO ugotav
lja, da tovarna lahko v ok
viru rebalansa plana v spo
razumu s PSO uveljavlja.svo
je pravice - do znižanja teh 
stroškov.

Predlog tovarne o ustano
vitvi samostojne prodajne/ 
službe, je v očitnem nasprot
ju s statutom podjetja.

APARATI
UO ugotavlja, da se OD v 

tej tovarni povišuje v pri
merjavi z lanskim • letom za 
19,3%, kar je utemeljeno s 
porastom produktivnosti oz. 
neto produktom ter »S tem, 
da tovarna povečuje osta
nek čistega dohodka v pretež
ni meri na račun povišanja 
cen svojih izdelkov.

ELEKTROMOTORJI
a) UO ugotavlja, da je iz

koriščenost novo nabavljenih 
osnovnih sredstev nezadovo
ljiva in zadolžuje strokovne 
službe podjetja, da temeljito 
prouče možnost prenosa

osnovnih sredstev v to tovar
no in predlože ustrezni pred
log v odločanje DS podjetja 
v skladu s čl: 48. statuta pod- 
ja.

b) Koriščenje retencijske 
kvote naj ostane tako kot je 
predvideno z gospodarskim 
planom, ker je v skladu s 
sklepom 5 c) 34. seje UO 
podjetja. Predlog te tovarne 
bo UO obravnaval, ko ga bo 
proučila gospodarska komisi
ja.

c) UO ugotavlja, da je to
varna upravičena do dela po
kritja izgube med dejansko 
lastno in doseženo prodajno 
ceno na zunanjem trgu' z ozi
rom na zahtevek tovarne', ki 
je bil dan 15. 1., vendar UO 
ni izrekel svojega stališča. 
Kakšna bo višina pokrivanja 
te izgube naj tovarna prouči 
skupaj s Prodajno-servisno 
organizacijo, katera naj po
da -ustrezen predlog tako kot 
za tovarne: Elementi, Avto
matika in Polprevodniki. 
Pokritje izgube se izplača 
samo na podlagi realizacije 
izvozile pogodbe.

č) Zahtevek t tovarne ' Elek
tromotorji za korekcijo stro
škov garancijskih popravil v 
višini 3,9 milijonov, bo obrav
navan v rebalansu plana.

d) UO ugotavlja, da v ok
viru podjetja stroški skupnih 
služb naraščajo počasneje 
kot fizični obseg proizvodnje. 
Tovarna naj s finančnim sek
torjem vsldadi stroške skup
nih služb, ker so se ti znižali 
s sklepom 8. seje UO podjet
ja za 11.88 % v primerjavi s 
predlogom gospodarskega 
plana za leto. 1965.

e) UO ugotavlja, da pred
log za, novo razdelitev sred
stev za izobraževanje ni 
šprejemljiv, ker so- sredstva 
za izobraževanje predvidena 
izključno za namensko kori
ščenje v okviru podjetja. 
Poleg tega so sredstva zal 
letošnje leto že razporejena 
in v določciii meri. tudi an
gažirana tako kot predvideva 
gospodarski“ plan podjetja.

f j Obstoječa merila za ugo
tavljanje produktivnosti niso 
dovolj realna, zato UO sma
tra, da sedanjih meril tudi 
ni mogoče uporabiti za 
osnovni kriterij za formira
nje in delitev OD v posa
meznih tovarnah in med to
varnami. UO predlaga, da 
organizacijsko-kadrovski sek
tor temeljito prouči uvedbo 
realnejših meril za ugotav
ljanje produktivnosti in jih 
posreduje UO podjetja v 
takem časovnem terminu, Ri 
bo omogočil njihovo vklju
čitev v gospodarski plan 
podjetja za leto 1966.

INSTRUMENTI
a) Glede pripombe tovar

ne, da je fizični obseg pro
izvodnje previsok za 119 mi
lijonov, UO sodi, da se to 
upošteva pri rebalansu go
spodarskega plana.

b) UO predlaga DS, da se 
tovarni povišajo OD v skla
du s predlogom, ki ga. poda 
tov. Ankerst.

ELEMENTI:
a) UO soglaša s pripombo 

DS tovarne Elementov - in 
ugotavlja, da minimalno po
večanje OD teh tovarn v vi
šini porasta povprečnih živ
ljenjskih stroškov ne sme 
biti previsoko in morajo to
varne sredstva za to poviša
nje poiskati v lastnih notra
njih rezervah.

b) UO ugotavlja, da je-za
hteva tovarne neosnavana,, 
ker skupne službe znižujejo- 
po sklepih 8. seje UO pod
jetja funkcionalne stroške 
za 11,8 %, tovarne pa le za
2,05 0/6—1% .

č) UO ne more. sprejeti 
pripombe te tovarne in 
vztraja na1 prvotnem sklepu, 
ker sodi, da je 5 %. najnižja 
mera, ki jo morajo tovarne 
doseči. Ta sklep obvezuje 
tovarne, ki niso teh stroškov 
planirale realno, da odstotek 
povečajo na realno možno 
mero.

č) UO bo razpravljal in 
sprejel sklepe glede realno
sti planiranih stroškov ta
krat, ko bo dobil; predlože
no gradiva o delu komisij in 
ustrezna mnenja gospodar
ske komisije. UO do sprejet
ja gospodarskega plana gra
diva komisij ni mogel ob
ravnavati, ker teh zapiskov 
niso oddale v predvidenih 
rokih.

POLPREVODNIKI
a) UO ugotavl ja, da je 

razmerje med izvozom in 
uvozom glede na sistem pla
niranja pravilno.

b) Ob rebalansu plana bo 
proučen tudi problem obre
menitve tovarne s stroški 
skupniif služb.

USMERNIKI '
UO ugotavlja, da je izra

čun mase za OD pravilneje 
izračunavati- na letni plan in 
ne na dinamični plan, ker se 
le tako izključuje možnost, 
da se presežejo na podlagi 
letnega plana izračunane 
mase za OD.

MIKRON
UO smatra, da je predlog 

tovarne »MIKRON« Prilep 
sprejemljiv, ker so spre
membe razmerij med po
vprečnimi OD in številom 
zaposlenih v pristojnosti to
varne same.

UPRAVA
UO se strinja z ugotovitvi

jo gospodarske komisije, da 
bo treba dodatne stroške 
najemnin za upravne prosto
re v Elektromehanski po 
predhodnem sporazumu med 
tovarno in Upravo podjetja, 
vključiti v rebalans plana 
podjetja.

PRODAJNO-SERVTSNA
ORGANIZACIJA
a) UO soglaša s pripombo 

samoupravnih organov, da 
PSO postane dohodkovna 
enota v okviru podjetja, ven
dar 'smatra, da to pri gospo
darskem planu za letošnje 
leto ni mogoče upoštevati, s 
pripombo, da se to lahko

realizira le po strokovni pro
učitvi te spremembe s Strani 
organizacijsko - kadrovskega 
sektorja podjetja v gospo
darskem planu za leto 1966.

b) Problem vezave obrat-' 
nih sredstev v rezervnih de
lih se prouči ob sprejema
nju rebalansa plana, zlasti 
za tisti del zalog rezervnih 
delov, ki se nanašajo na še 
opuščeno proizvodnjo.

cj UO vztraja pri saldu 
kupcev leta kot je predvide
no z gospodarskim planom, 
glede faktorja obračanja pa 
sodi, da se ponovno prouči 
in eventuelne spremembe po 
predhodni odobritvi UO vne
se; v rebalansirani gospodar
ski plan podjetja.

č) UO ne akceptira pri
pomb PSO in vztraja pri 
prvotnih sklepih znižanja OD 
za Propagandno službo in 
BAŽ.

d) UO akceptira pripom
bo, da se v planu za 1.1966 
montaža in servis preimenu
jeta iz neproizvodne v pro
izvodno dejavnost.

e) UO soglaša s pripombo 
UO PSO ter zadolžuje službe 
uprave podjetja, da pripra
vijo ustrezne materiale gle
de razmejevanja stroškov na 
fiksne in veriabilne stroške.

f ) UO vztraja pri že spre
jetih sklepih v zvezi s pri
pombami UO PSO pod toč
kami 4, 5, 6, 7, 9 in 10.

AVTOMATIKA
UO soglaša z ugotovitvijo 

l |0  tovarne Avtomatika in 
mnenjem gospodarske ko
misije glede števila zaposle
nih v podjetju, vendar sma
tra, da so ti ukrepi predvi
deni v sklopu sanacijskih 
ukrepov podjetja in da so 
tovarne dolžne znižanje šte
vila zaposlenih in pa znižanje 
stroškov tudi izvajati. Ostalih 
pripomb tovarne pa UO ne 
more upoštevati, ker niso 
utemeljene.

NAPRAVE
a) UO ugotavlja, da tovar

na pri 10 % povišanju OD,, 
krije sama svoje OD, ne pa' 
anuitet. Zato je vsak večji 
odstotek porasta OD nespre
jemljiv.

b) UO je podal svoje sta
lišče do delitve stroškov 
skupnih služb že pri ostalih 
tovarnah.

SPREJEMNIKI
UO ugotavlja, da so pri

pombe tovarne realizirane v 
sklepih 8. seje UO podjetja. 
Glede --porazdelitve stroškov 
skupnih služb pa je UO iz
razil svoje stališče že pri 
istih pripombah ostalih to
varn.

KONDENZATORJI
UO smatra, da se nova si

stematizacija, ki je  v skladu 
s sMepi 10. seje UO vkljtiči 
v rebalansirani plan podjet
ja In da se pri tem dodatno 
prouči tudi uštreano zniža
nje mase OD.

(Dalje na 8. strani)



Izvlečki iz sklepov samoupravnih organov
. (Nadaljevanje s 7. strani)

0  UO daje tolmačenje 
člena 19. statuta podjetja, ki 
se glasi:

Vložena sredstva posamez- 
nih tovarn se ugotovijo na 
osnovi dejansko angažiranih 
osnovnih S§ in 'obratovalnih 
sredstev v posamezni tovar
ni. Kot vložena sredstva v 
tovarnah pa se vzamejo ve
zana osnovna sredstva (v se
danji vrednosti), sredstva v 
zalogah materiala, nedovrše
ne proizvodnje, polizdelkov 
in gotovih izdelkov (brez ter
jatev do kupcev), računana 
v letnem povprečju, s pri
pombo, da je treba ob spre
membah in dopolnitvah sta
tuta podjetja upoštevati urad
ni terminus sredstev poslov
nega sklada in ga uskladiti s 
statutom.

0  Prvi odstavek sklepa
8. seje 170 podjetja pod toč. 
XI. Negativne razlike pri iz
vozu blaga se spremeni in 
glasi:

UO razveljavlja sklep 26. 
seje prejšnjega UO z dne
8.1.1965 pod točko 5) in po
udarja, da je pri izvoznih 
prodajnih cenah, ki so nižje 
od lastne cene, potrebna 
odobritev upravnega odbora 
podjetja ¿v smislu člena 35 
statuta piodjetja.

0 Predlagani sklep finanč
nega sektorja Uprave pod
jetja glede nerazporejenega 
ostanka čistega dohodka po 
zaključnem računu 1964 se 
po dodatni proučitvi točno 
formulira in se ga da v ob
ravnavo in potrditev DS pod
jetja. _

Istočasno se izguba Počit
niške skupnosti, katero smo 
dolžni kot ustanovitelji po
kriti, prenese, iz nerazpore
jenih sredstev v sklad skup
ne porabe.

Sklepi 6. izrednega 
zasedanja DS 
Elektromehanike
(17.7.1965)
@ Delavski svet je vzel na 

znanje poročilo kadrovske 
službe o odpustu delavcev 
po delovnih enotah.

Iz poročila sledi, da je na
mesto 115 delavcev dobilo 
odpoved le 30 delavcev, ker 
nekatere delovne enote niso 
realizirale sklepa delavskega 
sveta tovarne.

Glede na to so bili sprejeti 
naslednji sklepi:
• — Delavski svet vztraja, da. 
se njegov predhodni sklep za 
odpust 115 delavcev izvede 
do 1. avgusta 1965.
- — Delavske enote lahko 
pri odpuščanju delavcev do
polnijo kriterije, ki jih je 
določil DS tovarne oziroma 
določijo tudi druge kriterije, 
vendar pod pogojem, da jih 
Je možno presojati čimbolj 
objektivno.

— Glasovanje pri odloča
nju za odpust naj bo tajno.

— Družbene službe so dolž
ne vsem odpuščenim delav
cem pomazati pri iskanju 
nove zaposlitve.--

— Gnspodcrsko-plar.ski sek

tor bo z ozirom na.reorga
nizacijo planske in nabavne 
službe sklep DS o odpustu 
delovne sile realiziral do 
15. septembra 1965.

— V času od 1. julija do
1. avgusta 1965 se v število 
delavcev katerim morajo po
samezne delovne enote dati 
odpoved, štejejo tudi delavci, 
ki odhajajo iz tovarne zara
di naravne fluktuacije (upo
kojitve, 'odpovedi s strani der 
lavcev,‘ itd.).

0  Delavski svet potrjuje 
spremembo, pravilnika o de

litvi osebnih dohodkov to
varne tako, da se čl. 1 doda 
točka 3, s sledečo vsebino:

3. Posebni dodatek za vr
šilca dolžnosti

a) Delavec, ki je po skle
pu upravnega odbora imeno
van za vršilca dolžnosti na 
neko delovno mesto, in ka
dar je to njegova edina dolž
nost, ima pravico do osebne
ga dohodka, ki pripada'temu 
delovnemu mestu, in sicer 
za ves čas opravljanja te 
dolžnosti ne glede na tra
janje.

b) Delavec, ki- po sklepu 
'upravnega odbora opravlja 
poleg svojega rednega dela 
še pošle vršilca dolžnosti za 
neko drugo delovno mesto, 
ima poleg osebnega dohod
ka, ki mu gre za redno de
lovno mesto, še pravico do 
posebnega dodatka, katerega 
višino določi za vsak primer 
posebej upravni odbor to
varne na utemeljen predlog 
delavčevega neposredno nad
rejenega. Posebni dodatek po 
tem odstavku pripada delav
cu le v primeru, če gre za 
nadomestovanje, ki traja več 
kot 30 zaporednih koledar
skih dni,' in sicer za vse 
dneve nadomestovanja.

te odločbe' postavlja upravni 
odbor tovarne na obrazložen 
predlog šefa sektorja, šefa 
obrata . oziroma . direktorja 
tovarne.

0  Delavski svet potrjuje 
spremembp 45. člena pravil
nika 6 delitvi osebnih do
hodkov tovarne v tem smi
slu, da se delavcem, ld se 
vozijo na delo in z dela z 
avtobusom zviša samopri
spevek od 1200 na 2000 din 
mesečno. Delavcem, ki se 
vozijo z vlakom, pa samopri
spevek ostane nespremenjen, 
to je 1200 din mesečno.

zasluži pozornost
Ponekod v svetu pravijo, 

da pravzaprav em balaža pro
daja izdelek, č e  je  tem u v 
celoti tako ali ne, tu  ne mi
slimo razglabljati, vsekakdr 
pa  je  embalaža nedvomno v 
marsičem  dokaj važno vpra
šanje, ki mu nikakor ne gre 
odrekati I resnosti, če  upo
števamo različne okuse kup
cev, tedaj Smo si lahko na 
jasnem , da neokusna, malo
m arno izdelana in m orda 
celo nefunkcionalna embala
ža na kupca negativno vpli
va pa čeprav je  izdelek v 
n jej dober po svoji kvaliteti.

K akor povsod, tako je  nu j
no tud i pri embalaži najti 
optimalno rešitev in doseči, 
da bo le-ta  na zunaj prikup
na, škrbner izdelana in ustre
zajoča Svojemu namenu, 
hk ra ti pa  zanesljiv garant, 
da se izdelku v n jej tudi p r f  
daljšem  transportu  ne . bo 
nič zgodilo. Skratka — em
balaža m ora b iti smiselno 
konstru irana in izvedena, da 
bo v vsefi pogledih odigrala 
svojo, pom em bno vlogo tako, 
ko t to  od nje pričakujem o. 
Če na p rim er pogledamo -em
balažo, v kateri kupci pre
jem ajo 'n a še  velikoštevilne 
izdelke, tedaj v  mnogih pri
m erih glede tega ne m ore
mo. biti- povsem zadovoljni. 
Pogostokrat ti pride pod 
roko sicer kvaliteten izdelek, 
vendar v  nemogoči, do konca 
neokusni • embalaži," ki vrhu 
tega niti po svoji obliki, 
u s tro ju ,. m aterialu  in po ne 
vem čem še ne daje jam stva, 
da bo  iz tovarne, p rek  skla
dišč in p roda je  prišel izde
lek v roke kupca nepoško
dovan in  ustrezno zašči
ten.' Povečini vsaka naša 
tovarna v pogledu embalaže 
hodi svojo pot, pa  naj si bo 
ta  uspešna ali pa  ne, vendar 
v prepričanju, da od izgleda 
in kakovosti embalaže pri 
prodaji m  nič odvisno in, da 
so vselej- za embalažo odšte
ta  najm anjša sredstva. Toda 
v tem  prepričanju  je  kljub 
vsemu precej, zmote, saj po
znamo prenekatere prim ere, 
ko srAo zaradi slabe embala
že Ji "bili od kupcev vrnjenih 
p rem ' naših izdelkov, ki So 
se l e d  t ran spo t tlom poško- 
dovrjfi in - je  kupec zanje 
opravičeno zahteval rekla
macije.

In takih prim erov najbrže 
iy malo. zato bi bilo um est
no na vprašanje embalaže in

njene -konstrukcije pom isliti 
-nekoliko halj resno in .z več-, 
jim  posluhom, zlasti še, ko v 
okviru.... splošno tehničnega 
sektorja pri Zavodu za avto
m atizacijo že obstaja poseb
na služba za konstrukcijo 
embalaže, za katero  pa žal 
povsod še ni potrebnega ra
zumevanja in zanim anja, ki 
bi ji hkrati pripomogel do 
potrebnega razvoja in raz
m aha, torej do stanja, v ka
terem  bi , vsaki naši tovarni 
lahko koristno svetovala in 
pomagala do embalaže, ki bi 
najbolj ustrezala- njenim  iz
delkom.

Kako je to rej s službo za 
konstrukcijo embalaže v 
Iskri?

Že leta 1957 je bil v .tovarni 
elektrotehničnih in finome- 
haničnih izdelkov m  K ranju, 
v okviru oddelka za standar
dizacijo; form iran, referat za 
embalažo. Dasiravno je  ta re
ferat v danih pogojih soraz
m erno uspešno deloval vse 
do integracije v le tu  1961, 
vedno obsežnejših nalog zla
sti po integraciji ni več zmo
gel, ker je  na tem vprašanju 
delal praktično samo en 
človek.

V 171963 so potrebe, vsak 
dan večje, narekovale formi
ran je  službe za konstrukcijo  
embalaže v okviru splošno 
tehn. sektorja ZZA. Kadrov
ski sestav te službe številčno 
nastalim  nalogam še nekako 
ustreza :po  številu, ne pa po 
kakovosti kadrov, zlasti ne, 
ker naloge te službe ne za
jem ajo  zgolj samo kpnstruk- 
cijo ustrezne embalaže.Tfako 
razvojni: sektorji: ZZA, kakpr 
tudi naša prodajno servisna 
organizacija terja jo  od te 
službe razen konstrukcije 
embalaže še vrsto  drugih 
nalog, ki nikakor ne sodijo 
v n jeno.-prištojnost, k o t na- 
prim er: kontrolo em balira- 
nja, odprem o in drugo. Pri
mer, ki_ to  po trju je , je  . poši
ljanje oprem e ̂ iz  naših to
varn za Indijo, p ri čem er so 
m orali biti konstruk torji 
embalaže iz te  službe več dni 
v celoti zaposleni osebno pri 
em baliranju.

Doslej je  še največ uslug 
od stran i službe za konstruk-. 
ci.io embalaže terja l razvojni 
sektor I  ZZA, m edtem ko 
ostali sektorji k  tem u po
stopno šele prihajajo , s tem 
da razvojni sektor I I I  doslej 
pri njej še ni naročil nobene

embalaže.
. Kot ž e  rečeno,? večina /naših . 

tovarn naroča embalažo tru
m o službe za konstrukcijo  
embalaže, v eni sam i varljivi 
želji, da bi bila embalaža kar 
se le da cenena. Tu seveda 
nihče ne vodi posebne-skrbi 
za kakovost in funkcional
nost, kar pa se nam  m arsi
kdaj krepko maščuje, saj po 
transportu  k naročniku iz
delkov le-ti p risp e jo ' zaradi 
neustrezne embalaže poško
dovani, če ne celo uničeni; 
k a r nam  je  seveda v izključ
no m ateria lno  in moralno 
škodo.

Iz vsega navedenega sledi, 
da bi m orali v . našem pod
je tju  form irati soliden odde
lek, ki bi skrbel za embalažo 
za vse naše izdelke. Ta od
delek bi m oral vsebovati na
slednje službe: konstrukcijo 
embalaže, nadzor nad naba
vo ustreznega m ateriala za 
embalažo in nad naročanjem  
izdelave embalaže, kakor 
tudi nad izdelavo prototipov, 
nadalje tud i točno evidenco 
razpoložljivega domačega ma
teriala, ki prihaja v poštev 
za izdelavo embalaže, svojo 
prototipno delavnico in kon
čno nadzor nad embalira- 
njem  in odprem o naših iz
delkov kupcem doma in v 
inozemstvu?

Kje bi bil takšen oddelek 
lociran pravzaprav ni bistve
no vprašanje. Lahko bi ga 
zasnovali okrog obstoječe 
službe za 'konstrukcijo em
balaže v STS Zavoda za av
tomatizacijo, za kar bi se
veda bilo treba povečati šte
vilo zaposlenih v tej službi,. 
prav tako pa tudi urediti:' 
ustrežen način financiranja. 
Lahko pa bi bilo tudi tako, 
'da bi službi) za konstrukcijo  
embalaže še naprej ostala v 
sestavu  sološno tehničnega_ 
sektorja ZZA, vendar izključ
n o  ko t služba z a J konstruk
cijo, katere naj bi se poslu
ževale vse Iskrine tovarne in 
ZZA, m edtem  ko pa bi nave
deni oddelek za embalažo 
odgovorni činitelji form irali 
kot skupno službo v ' enem 
izmed sektorjev uprave pod
je tja . Vsekakor je vprašanje 
embalaže tolikšnega pomena, 
da bi bilo prav, da bi se 
m erodajni činitelji v podjet
ju  zanjo lotili resnejšega. re
ševanja, ka jti tudi p ri vpra
šan ju  embalaže je  vsekakor 
možno p rih ran iti m arsikaj.

če jo usm erjam o načrtno in 
smiselno, predvsem .pa tako, 
da je  v n jej izključena vsa
kršna možnost, da bi se iz
delkom v  času transporta 
in  vskladiščevanja primerila 
'kakršna koli nepotrebna 
okvara:

V kolikor bodo o vpraša
n ju  embalaže merodajni či
nitelji razm išljali resneje in 
s potrebnim  razumevanjem, 
bistva tega vprašanja, je 
upati, da bomo v doglednem 
času tudi pri embalaži do
segli vidnejši | napredek, ob' 
ekonomično izkoriščenih sred
stvih in zanesljivem jamstvu 
za varnost naših izdelkov 
m ed transportom  in vskla- 
diščevanjem.

Veliko zanimanje
M ariborska avtomobilska, 

tovarna TAM se najresneje 
zariima ža nakup precejšnjega 
števila, m enda za okrog 30 
naših polavtom atov za COi 
varjenje, s katerim i naj bi v 
celoti zam enjali dosedanje 
aparature  Za obločno varje
nje. N adalje je  ta  tovarna in
teresent še za 2 0  polavtoma
tov za varjenje po. postopku 
»short are«, katere bi porabi- 
la v proizvodnji avtomobil
skih karoserij, k je r varijo do 
1,5 m m  debelo pločevino. Pro
izvodnjo slednjih polavtoma
tov bi bilo um estno čim prej 
osvojiti, saj? jih  tako v To
varni avtomobilov v Mariboru 
kakor verjetno tudi že drugje 
nestrpno pričakujejo.

Zadovoljna s kakovostjo na
ših : varilnih naprav so v Ma
riboru  vsa podjetja, ki so jih 
nabavila. Da je  tem u tako, do
kazuje tudi nadaljnje zanima
nje tovarne Metalna, ki, bi 
rada čim prej dobila 2 0  ppl- 
avtom atov za CO2 varjenje, ki - 
da so mnogo boljši od pol
avtom atov te vrste, ki so jih 
pred  časom kupili v Vzhodni 
Nemčiji.

I S K R A -  glasilo delovne
ga kolektiva Iskra' industrije 
za elektrom ehaniko teleko 
munikacije elektronike ® 
avtom atiko — Urejuje uredn> 
škj odbor — Glavni urednik- 
Pavel G antar — odgovoru? 
urednik: Igor Slavec — o®  
ja tedensko — Tisk in kliše.'1: 
»CP Gorenjski tisk* Kram


